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Egy pályázati felhívás eredménye:

26 javaslat
Az Ércbányász 1970 no

vemberi számában a vál
lalat gazdasági és társa
dalmi vezetése felhívással 
fordult dolgozóinkhoz, hogy 
a IV. ötéves terv idősza
kában előttünk álló fela
datok eredményes teljesí
tését munkájuk mellett ja
vaslataikkal is segítsék elő. 
A felhívás megjelölte azo
kat a fontosabb témakörö
ket, amelyekre a vállalat 
vezetése a figyelmet irá
nyítani kívánta. E mellett 
be lehetett nyújtani bár
milyen javaslatot, amelyek 
megvalósulása javítja vál
lalati tevékenységünk gaz
daságosságát; csökkenti az 
önköltséget, növeli a mun
ka termelékenységét és a 
vállalati eredményt, javít
ja a munkakörülményeket. 
A felhívás nyomán 26 pá
lyázat érkezett be, amely

A határozatok végrehajtása nyomán
A párttagdíj — fizetés

A párt X. kongresszusára 
készülve, a vezetőségvá
lasztó taggyűlések egyik 
feladata volt, hogy a pártta
gok véleményt módjának a 
szervezeti szabályzat módo
sításáról is. Többen észre
vételt, javaslatot tettek a 
tagdíjfizetés egyszerűsítésé
re és igazságosabb rendszer 
bevezetésére. Az észrevéte
leket figyelembe véve a 
Központi Bizottság javas
latot tett a kongresszusnak 
a tagdíjfizetési rendszer 
módosítására. A kongresz-. 
szus a javaslattal egyetér
tett. Ennek alapján a leg
alacsonyabb havi kereset
tel rendelkező párttagok 
tagdíját mérsékelték, nö
velték a havi 6.000 forin
ton felüli keresettel ren
delkező párttagok tagdíját. 
A leglényegesebb változás 
viszont az volt, hogy sza
bályozták a tagdíjfizetés 
alapjául szolgáló — törvé
nyes munkaidőben elért 
— kereset fogalmát. Előző
leg általában az összes jö
vedelmet, a jelenlegi rend
szernél viszont csak az 
alapbért, az erre rendsze
resen járó pótlékokat és a 
béralapos prémiumot kell 
figyelembe venni a tagdíj- 
fizetés megállapításánál. 
Nem számíthatók be tehát 
többek között a különleges 
munkavégzésből eredő pót
lékok (földalatti veszélyes
ségi, magassági, éjszakai 
stb. pótlék). Ugyancsak nem 
kell figyelembe venni a ré
szesedési alap terhére tör
tént kifizetéseket (prémium, 
jutalom, év végi részesedés 
stb.). Az ügyvitelt egysze
rűsíti az a rendelkezés, 
hogy a párttagok tagdíjfi
zetési kötelezettségét évente 
egyszer kell megállapítani. 
A gazdaságfelelősöknek te
hát könnyebb a bélyeg
igénylést elkészíteni, de a 
párttagok is jobban számí
tásba vehetik a tagdíj ösz- 
szegét. Korábban ugyanis 
előfordult, hogy egy na
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ből tizenötöt a III. sz. bá
nyaüzem, hetet a központ, 
hármat az Ércdúsító Üzem 
dolgozói és egyet a Kísér
leti-Kutatási és Automati
zálási Üzem dolgozója adott 
be. A beérkezett javaslatok 
sokrétűek, vállalati tevé
kenységünk különböző te
rületeit ölelték fel és több
ségükben a következő kér
désekkel foglalkoztak:

— újítás jellegűek,
— a bányaművelési tech
nológia fejlesztése,
—■ a víz,- és energiael
látás megjavítása,
— a szakképzettség fej
lesztése,
— a vállalat mellékpro
fil tevékenységének ki- 
szélesítése,
— egyéb műszaki-fejlesz
tési és gazdaságossági 
jellegűek.
A benyújtott javaslatokat

gyobb összegű jutalom, 
vagy prémium kifizetése 
után kéthónappal kellett 
átlagosnál nagyobb tagdíjat 
fizetni.

Vállalatunkhoz tartozó 
pártszervezetek — az új 
szabályozásnak megfelelően 
megállapították az egyes 
párttagok tagdíját. Néhány 
elvtársnál méltányosságot 
is alkalmaztak. Tekintett2l 
arra, hogy dolgozóink jö
vedelmében jelentős ténye
ző a földalatti és az 
egyéb pótlékok összege, va
lamint a részesedési alap 
terhére történő juttatás, 
ezért a tagdíjak jelentősen 
mérséklődtek a korábbiak
hoz viszonyítva. A januári 
átlagos 92,51 Ft/fő tagdíj
jal szemben pl. júniusban 
42,97 Ft volt az egy főre 
jutó tagdíj. Természetesen 
ennek megfelelően a janu
ár hónapban befizetett 
144.880 Ft tagdíj összege is 
lecsökkent júniusban 68.368 
Ft-ra. Bár korábban sem 
voltak különösebb problé
mák vállalatunknál a párt
tagok tagdíjfizetési készsé
gével, az új rendszer elő
segítette a tagdíjfizetési 
fegyelmet.

Az alapszervezetek csak
nem 100 százalékos mérté
kű befizetést teljesítettek 
az elmúlt hónapokban. Eb
ből megállapítható, hogy a 
tagság megértéssel fogadta 
az új szabályozást, és a 
végrehajtás során érvénye
sültek azok a célkitűzések, 
amelyet az új tagdíjfize
tési rendszer bevezetésétől 
vártunk. Ez azonban nem 
jelenti azt, hogy az alap
szervezeteknek nincs fel- 1 
adatuk a fentiekkel kapcso
latban. Különösen most a 
szabadságolások idején kell 
ügyelni, hogy ne legyenek 
tagdíjelmaradások, hogy 
minden párttag eleget te
gyen önként vállalt köte
lezettségének.

Juhász Károly
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A lll-as üzemi párt-vb napirendjén

A fiatal műszakiak helyzete
1971. július 16-án a III. 

üzem párt-végrehajtóbi
zottsága ülést tartott, me
lyen értékelte a fiatal mű
szakiak gazdasági, politi
kai helyzetét, tevékenységét 
és meghatározta az ezzel 
kapcsolatos további felada
tokat. Ennek szellemében 
készült a beterjesztett je
lentés, amely _ leszögezi: 
„üzemünk gazdasági és tár
sadalmi életében meghatá
rozó a fiatal műszakiak ak
tivitása, tevékenysége.”

Fiatal műszakiáink álta
lában képzettségüknek 
megfelelő szakterületen 
dolgoznak, az üzemnél be
töltött munkaviszonyuk át
lagosan 9,5 év. Ez egyben 
azt is jelenti, hogy üze
münk jelenlegi műszaki ál
lománya stabil, törzsgárdát 
jelent. Az üzemi nagy fluk
tuációval ellentétben e 
csoportnál minimális a 
fluktuáció. Mindössze há
rom fő az, akinek üze
münknél 5 évnél kevesebb 
a munkaviszonya. Problé
maként jelentkezik egyes 
területeken a megfelelően 
képzett és begyakorolt 
technikusi munkaerő biz
tosítása. Ez azt is jelenti, 
hogy nagy számuk ellené
re nincs válogatási lehető
ség a jelenleg fizikai állo
mányban dolgozó techniku
sok köréből.

Fontos feladatként je

Április 1..., június 26..., 
július 24..., augusztus 7, 
és reméljük, most már ez 
lesz az utolsó határideje an
nak, hogy a IV. üzem IV. 
aknája a termelésbe be
léphet. Fenti dátumok 
ugyanis a IV. üzem I. aknai 
dolgozóinak felköltözésének 
tologatott határideje jelen
tik. A felköltözés eddigi 
meghiusúlását elsősorban 
az építőipari lemaradás, 
valamint a 3 Ward-Leo- 
nard gépegységből álló 

■ szállítógép két gépegységé
nek meghibásodása okozta. 
A megmaradt üzembiztos 
gépegység nem adott kellő 
biztosítékot ahhoz, hogy az 
aknában a termelő üze
meltetést be lehessen in
dítani. Az első gépegység 
meghibásodása egy hónap
pal ezelőtt történt. Mind
össze jelentéktelen alkat
részek meghibásodásáról 
volt szó, melyek legyártá
sát a Ganz Villamos Mű
veknél elfelejtették meg
rendelni. A Miniszterta
nács titkárságának közbe
lépésére a legyártás meg
történt és ezt követően a 
hibát három nap alatt ki
javították. Amíg ez meg
történt, egy hónap telt el 
és ezalatt az idő alatt nem 
lehetett az aknában dol
gozni. Ez miatt maradtak le 
az aknamélyítők, ez miatt

Fokozott felelősséggel az üzem összmunkájáért

Bakonya nyereséges
Ez év elején már több 

alkalommal foglalkoztunk 
azokkal a tényezőkkel, 
amelyek segítik az üzem 
gazdaságos munkáját. ír
tunk a műszaki fejlesztés
ről, a teljesítménynövelés
ről és a takarékosságról is. 
Itt az ideje, hogy az I. 
félév elmúltával mérleget 
vonjunk az elmúlt időszak 
összmunkájáról, örömmel 
hallottuk, hogy az üzem 
nyereséges. Milyen ténye
zők hozták ezt létre? —

lentkezik a tervszerű és 
szervezett szakmai és poli
tikai továbbképzés biztosí
tása. Általános vélemény, 
hogy az eddigi továbbkép
zési módszerek inkább a 
meglévő ismeretek felidé
zését jelentették. Célsze
rűbb lett volna egyéni, ön
álló feladatokat adni, mivel 
a tapasztalatok szerint job
ban ambicionálják a fiata
lokat, s emellett a felada
tok megoldása közben to
vább fejlődnek, s új isme
retekhez jutnak.

Politikai továbbképzés 
vonatkozásában fokozott fi
gyelmet kell fordítani a 
Marxista-Leninista Esti kö
zépiskola és a Marxizmus- 
Leninizmus Esti Egyetem 
adta lehetőségekre. A mű
szaki beosztásban lévő 80 
fiatal 50 százaléka végezte 
el a M. L. középiskolát, il
letve egyetemet. Ezt az 
arányt a vb nem tartja 
megfelelőnek, még akkor 
sem, ha a lemaradás első
sorban a fizikai és admi
nisztratív állománycsoport
ban dolgozó fiatal műsza
kiak körében jelentkezik.

A végrehajtó bizottsági 
ülés állásfoglalása, hogy az 
anyagi elismerésben egyre 
inkább a végzett munka 
minősége és mennyisége le
gyen a meghatározó, ami 
azt jelenti, hogy a fiatal 
műszaki előtt is nyitva áll

maradt el a próbaüze
meltetés, amely nélkül az 
üzembehelyezés szóba sem 
jöhetett, és ez miatt ma
radt el számos egyéb befe
jezésre váró feladat.

Igaz, hogy a fürdőépület, 
a lámpakamra és a felol
vasó elkészült, a bánya
üzem irányításához szüksé
ges irodahelyiségek azon
ban nem. Ez a beindulás
nak nem lett volna akadá
lya, mert az üzem ezt a 
nehézséget ideiglenes meg
oldással áthidalta volna. 
Most már azonban jó lenne, 
ha az utolsó kitűzött ha
táridőt betartanák, mert 
ennek elcsúszása már ko
moly kihatással lesz az 
üzem, a vállalat tervtelje
sítésére.

Az üzem a IV. akna ter
melésbe való belépésének 
érdekében mindent elkövet. 
Amíg a szállítóakna vég
leges átadása meg nem 
történik, addig a légakna 
kapacitásának megfelelően 
az I. aknától szállítja fel 
a dolgozókat. Ez a provi
zórikus megoldás azonban 
nem tartható sokáig. E több 
millió forintos létesítmény 
átadásának többszöri ha
táridő módosítása is szo
morú bizonyítéka a nép- 
gazdasági színtű elmaradt 
beruházások , növekedésé
nek. Az ilyen elhúzódó be

kérdeztük meg Csekő Jó
zsef vezetőkönyvelő elvtár
sat.

—• Igen, az üzem nyere
séggel zárta az I. félévet. 
A nyereséget elsősorban az 
befolyásolta, hogy termelési 
mutatóink mindegyike 100 
százalék fölött van. Jelen
tősen növekedtek az üzemi 
teljesítmények is —• vá
gaton 109,5 százalék, fej
tésen 118,2 százalék —• és 
ezzel bizonyos mértékig 
ellensúlyozni tudtuk az ál-

az út. Az eddigi gyakorlat 
alapján is elmondhatjuk, 
hogy a műszakiak bérezési 
és premizálási rendszere 
helyes alapokra épül, igaz
ságos és ösztönző.

Fiatal műszaki dolgozó
ink közéleti tevékenysége 
jónak mondható. Ezt bizo
nyítja, hogy 40 főnek van 
társadalmi funkciója. A 
lakásproblémák területén 
sem jelentkeztek különö
sebb problémák. A végre
hajtó bizottság a fiatal 
műszakiak helyzetének to
vábbi javításához a követ
kezőket javasolta:

1. Fontos feladatnak kell 
tekinteni a politikai 
továbbképzést és okta
tást, elsősorban a fi
zikai és adminisztratív 
állományú techniku
soknál.

2. Biztosítani kell a szak
mai fejlődés lehetősé
gét, mely szervezett 
formában elsősorban 
önálló feladatok kia
dásával valósítható 
meg (KIM-KIT, újítási 
feladatok).

3. Az üzemhez kerülő új
és fizikai állományú 
technikusokkal szer
vezett formában kell 
foglalkozni, fel
adatokkal kell meg
bízni őket, hogy érez
zék továbbfejlődésük 
perspektíváját.

H. I.

ruházások káros következ
ményét nemcsak üzemünk 
dolgozói, de népgazdasá
gunk is érezheti. Helyes 
lenne ha a kivitelező vál
lalatokkal szemben a be 
nem tartott határidők miatt 
szankciókat lehetne al
kalmazni, és az így kelet
kezett károkat rájuk hárí
tani. Ha a MÁV egy vagon 
meghatározott időn túl való 
állásáért könyörtelenül köt- 
béreztet, miért ne lehetne 
ezt más kivitelezőkkel is 
érvényesítettni. Ha a köt
béreket fizető vállalat dol
gozói saját zsebükön érez
nék tervteljesítésük elma
radásának hátrányát, bizo
nyára nagyobb felelősség
gel dolgoznának.

Az üzem az intézkedési 
terv ráháruló részét mara
déktalanul betartotta, ezt 
tesszük továbbra is. Na
gyon reméljük, hogy újabb 
határidő módosításra most 
már nem kerül sor, mert 
akkor a vállalat termelési 
tervének teljesítése is ko
moly veszélybe kerül.

Györkös József

landó létszám — illetve 
műszakhiányt. Ugyancsak 
a létszámhiány ellensúlyo
zását célozta némely szer
vezési intézkedés is, amely 
a jobb munkaidő kihasz
nálás folytán eredményes
nek bizonyult.

Milyen hatással volt a 
műszaki fejlesztés a költ
ségekre?

— A korszerű biztosí
tásra való átállás, főleg a 
feltárásnál mutatott jelen
tős költségmegtakarítást. 
Az 1. féléves ossz vágat
nak mintegy 18 százaléka 
már korszerű biztosítással 
lett kihajtva és ennek kö
vetkeztében a tavalyi bá
zisévhez viszonyítva pl. a 
feltáró szintes vágatoknál 
kb. 300 Ft-al olcsóbbodott 
a vágat fm ára. A fejté
sekben alkalmazott fémtá- 
mok hatását a jövő fél
éves költségalakulásban fi
gyelhetjük meg. Minden
esetre ebben a félévben is 
kb. 20 Ft-tal csökkent a 
tonnánkénti fejtési költség. 
Ezt kimondottan a körlet 
— önköltség elszámolási 
rendszernek köszönhetjük. 
Ez a II. negyedév elejétől 
bevezetett rendszer olyan 
felrázása volt a termelő
körletek vezetőinek, hogy 
sokkal intenzívebben fog
lalkoztak a költségekkel. A 
limitált anyagok körülte
kintőbb kezelése, a vissza- 
rablások növelése, a ha
vonkénti költség alakulás 
állandó szemelőtt tartása 
az eredményekben kedve
zően jelentkezik. Ez a tény 
nagymértékben elősegítette, 
hogy a félévet nyereséggel 
zártuk.

Az elmondottak tehát azt 
jelentik, hogy mindenki
nek fizetik a nyereség-elő
leget?

— Igen. A különbség 
csak annyi lesz az eddigi 
nyereség-előleg fizetési 
móddal szemben, hogy 
most a termelő körletek, 
az általuk alkotott terme
lési eredmények arányá
ban kapják a pénzt.

É. K. G.

a felhívásban megjelölt bi
zottság és a vállalat veze
tése értékelte. Az értéke
lés alapján az alábbi dol
gozóink részesültek pénz
jutalomban:

Bcttiol József III. sz. bá
nyaüzem 1.000 Ft, Czett 
László III. sz. bányaüzem 
800 Ft, Kocsor Ferenc III. 
sz. bányaüzem 2.000 Ft, Né
meth Lajos III. sz. bánya
üzem 2.000 Ft, Pethő Ernő 
III. sz. bányaüzem 1.500 
Ft, Soós Péter III. sz. bá
nyaüzem 1.000 Ft, Varga 
Ernő III. sz. bányaüzem 
2.000 Ft, Budavári Árpád 
Kis. Kút Üzem 1.500 Ft, 
Varenka Miklós Központ 
1.000 Ft.

A benyújtott javaslatok 
közül hét darab újítási 
jellegű javaslatot a válla
lat iparjogvédelmi csoport
ja az újításokra vonatkozó 
rendcleteknek megfelelően 
bírálja el.

A felhívás nyomán ér
tékes javaslatokat nyújtot
tak be a pályázatba be
kapcsolódott dolgozóink, 
amelyeket munkánkban a 
továbbiakban hasznosítunk. 
Külön elismerés illeti a 
III. sz. bányaüzem dolgo
zóit, akik magukévá tet
ték a felhívásban foglal
takat és szép számmal, pél
damutatóan csatlakoztak az 
abban foglaltakhoz.

Dr. Patla Károly
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Körkérdés az illetékesekhez

Az újmecsekaljai zöldség- és gyümölcsellátás ügyében
Lakótelepünk folyamatosan szaporodó lakóinak ál

landó gondot jelent a zöldség és gyümölcs beszerzése. 
A tervezett élelmiszer boltok mire elkészülnek, már 
rendszerint kicsinek bizonyulnak. Kicsi a piac, az it
teni árak általában jóval magasabbak, mint a belvá
rosban levő piacokon. Hogyan látják ezt az illetéke
sek, és milyen intézkedések várhatók? Ezekre a kér
désekre kértünk választ Herbst Ferenc, a városi ta
nács kereskedelmi, Kasza Tibor, a Baranyamék kiske
reskedelmi és Benkő K. József, a Baranyamék nagy
kereskedelmi osztályvezető elvtársaktól.

ÚJ, KORSZERü VáSÁRCSARNOK ÉPÜL 
A MEGYERI ÚTON

Bolgár vendégekkel Balatonfüreden

Terveink szerint Pécs vá
ros lakosságának szükségle
teit az eddigieknél arányo
sabban az igényeknek és 
adottságoknak megfelelően 
jobban kell kielégíteni. A 
Szigeti városrészben a Me
gyeri úton új vásárcsar
nok épül a IV, ötéves terv 
folyamán. Bővítésre kerül 
a Felsőmalom utcai piac és 
a felüljáró megépítése után 
rendezik a Bajcsy-Zs. úti 
piacot is. A végleges új- 
mecsekaljai piac az M 6- 
os út megépítése után az 
Endressz Gy. utca É-i ré
szén lesz. Ennek az utcá
nak a D-i oldalán építés 
alatt van már a város leg
nagyobb, az 1200 négyzet- 
méteres ÁBC-áruház. Is
mert az Ybl M. úti élelmi
szerbolt szűkös helyzete is, 
de megoldásra csak később 
kerül sor. A zöldség és 
gyümölcs ellátás az elmúlt

Fények és árnyak 
az Uranváros ban

A magam részéről bár
mikor hajlandó vagyok 
írásban adni, hogy az or
szág legszebb lakótelepe 
— új városrésze — az 
Uránváros. Hangulatos te
lepülés, szép új házaival, 
parkjaival, magas épületei
vel. A Mecsek Áruház és 
a 17 emeletes elkészülté
vel megszületett egy új vá
rosközpont, s egyben meg
szűnt az Uránváros „alvó 
város” jellege is. Az Érc
bányász legutóbbi számá
ban olvashattuk, hogy mi
lyen gyorsütemű városfej
lesztés várható a IV. öt
éves tervben. Lakások, 
közmű, és úthálózat, diák
otthon és sportcsarnok fog 
épülni Pécsett. Sajnos azon
ban, egy nagyon fontos lé
tesítményről nem olvashat
tunk, és nem is hallunk. 
Ez pedig a kulturális és 
művelődési centrum meg
építése. Egy település vá
ros-jellegét az is megszab
ja, hogy van-e kulturális 
és művelődési lehetőség? 
Sajnos ilyesmi az Uránvá- 
rosban — a III. kerület
ben —• nincs. Tudomásul 
kell venni azt a tényt, hogy 
a Ságvári Művelődési Há
zat már régen kinőttük. A 
A Művelődési Ház maxi
mális, odaadó munka mel
lett is jó, ha az Ércbányá
szati Vállalat kulturális, 
művelődési igényeit ki 
tudja elégíteni. S akkor 
hol vannak még a család
tagok, és a más vállalat
nál dolgozók? Ha mozi 
kell — benn van a város
ban. Ugyanott a színház, a 
könyvtár, a klubok. Nem 
érdemel meg egy kb. 30— 
40 ezer embert számláló 
közösség egy kultúrcentru- 
mot? A város egyik végé
ből a másikba kell utazni, 
hogy filmet lássunk, szín
darabot élvezzünk? Nem is 
beszélve a későesti haza
utazás bonyodalmairól.

Tudom, kész a válasz. A 
már régóta tervezett kul-

évihez hasonló, sajnos 
mennyiségben, minőségben 
nem emelkedett. A tsz-ek 
árusítását a tanács segíti, 
de sajnos kevés tsz foglal
kozik munkaigényessége 
miatt zöldség és gyümölcs 
termeléssel — fejezi be tá
jékoztatóját Herbst elvtárs.

Kasza elvtárstól megtud
juk, hogy vállalatuknak 43 
egysége van a városban és 
ebből 13 található Újme- 
csekalján. A fehérfoltok 
pótlására pavilonokat állí
tanak fel, pl. az Ajtósi 
Dührer utcában előrelátha
tólag augusztus hónapban 
nyílik meg egy új pavilon. 
Az üzletekben egységes árak 
vannak, A piacokon figye
lik az árakat és ha elegen
dő árujuk van, megpróbál
ják megfelelő térítéssel 
azokat lefelé nyomni. 1971. 
első félévben a III. kerü
letben 12 százalékkal na

túrpalotára — a Mecsek 
Áruházzal szemközti téren
— nincs pénz, nincs kapa
citás. Mindannyian olvas
suk a napi sajtóban, hogy 
két utcányi, apró községek
ben sorra nyílnak széles
vásznú filmszínházak. Ne
künk nem jut egy? Sorra 
épülnek az ország különbö
ző városaiban a szebbnél 
szebb kultúrcentrumok. 
Ide nem jut egy’ Szeren
csére megszűnt az a káros 
szemlélet, hogy vagy kul
turális létesítmény, vagy 
lakás. Mai modern, szocia
lista életünkhöz mindkettő 
kell, egymástól elválaszt
hatatlanul. Tisztában va
gyok azzal, hogy vannak 
gazdasági keretek, és kevés 
az ember. Ne akarjunk te
hát kultúrkombinátot,
sportkombinátot. Építsünk 
olcsóbban filmszínházat, 
létesítsünk könyvtárat, ter
vezzünk az új iskolákhoz 
egy-egy tanmedencét. Ha 
kicsinyek a lehetőségeink, 
akkor tíz milliókban gon
dolkozzunk és ne száz mil
liókban, mert abból —
— pénz hiányában —egye
lőre úgysem lesz semmi.

Várjuk tehát az egysze
rű mozit a térre, s talán 
lesz lehetőség arra is, hogy 
a filmszínház épületében, 
3—4 teremben egy város
részünkhöz, hozzánk méltó 
könyvtár is helyet kapjon. 
A jelenlegi „birkalegelő” 
többi helyére pedig elkép
zelhető lenne egy földszin
tes, csupaüveg üzletsor. 
Emelné a városrész-köz
pont nappali és esti képét, 
tehermentesítené a pécsi 
belvárost, növelné az áru
kínálatot a III. kerületben. 
Izgatott reménnyel várjuk 
tehát a válaszokat, s azon 
túl a gyors tetteket. 30— 
40 ezer ember kulturáló- 
dásának, művelődésének 
ügye nem lehet közömbös, 
sem a város, sem az or
szág vezetői számára.

Érdi Krausz Gábor

PÁLY A VÁLASZTÁS ELŐTT

Vajon mihez van nekem tehetségem

Viszontlátásra Magyar- 
országon —■ így búcsúztak 
fiataljaink Szófiában nem 
is olyan régen, aztán jú
lius 1-én hajnalban a Ke
leti pályaudvaron mosoly
gó arccal szálltak ki a 
Pannónia expresszből, bol
gár barátaink. A fogadá
son Eckert Péter elvtárs, 
a KISZ-bizottság részéről 
meleg szavakkal üdvözölte 
a vendégeket, majd dél
ben már a balatonfüredi 
üdülő személyzete nevé
ben Édl Medárd elvtárs 
kívánt kellemes pihenést 
és jó szórakozást bolgár 
barátainknak. A két hét 
az előre meghatározott 
program szerint zajlott. Az 
első kollektív rendezvény 
a kitűnően sikerült ismer
kedési est volt. Ügy gon
dolom az üdülő fennállása 
óta kevés ilyen vidám es
tet töltöttek a vendégek. 
Három nemzet képviselői 
voltak együtt. A zenekar 
közreműködésével az első 
pohár bor, a tánc, a vi
dám játékok és a társaság

Dolgozóink leveleiből
r

írtam mérgemben 
és elkeseredésemben

Ha lenne pillanatnyilag 
elegendő humorom, akkor 
is elvesztettem volna, mi
re gyalog felértem a 17. 
emeletre. De félre a tréfá
val ... Először is köszönet 
a lakásért. Az előzőhöz ké
pest nagyobb, kényelme
sebb, modernebb. De ... 
ha eszembe jut, hogy ez 
a ház 45 millió forintba 
került, s milyen állapotba 
költöztünk be, hát akkor 
igencsak felmegy a vér
nyomásom, de nemcsak ne
kem, hanem gondolom a 
lakók többségének is.

Az első beköltözők az al
só emeleteken még viszony
lag simán beköltöztek jú
nius 19-től a hét közepéig. 
Nem is lett volna különö
sebb baj, persze csak ak
kor, ha mindenki betartja 
a sorrendet. Ellenben 25- 
én, illetve 26-án elszaba
dult a pokol. 25-én dél
után fél 4-kor még folyt 
az átvétel a 17. emeleten, 
s amikor megemlítettem, 
hogy ilyen állapotban nem 
lehet költözni, mert még 
rengeteg a javítani való, a 
felelet az volt, hogy akkor

tr

összetétele teljesen felol
dotta a feszültséget. Az 
ismerkedési estet követte a 
veszprémi kirándulás, ahol 
a vendégeknek tetszett az 
átalakulóban levő modern 
belváros. A következő 
program Pécsre szólította a 
vendégeket, ahol Tóka Je
nő elvtárs, vállalatunk 
igazgatója fogadást adott 
számukra, amelyről. — 
ahogy mondták — sokáig 
nem fognak megfeledkez
ni, azt követte egy rövid 
városnézés, majd a két hét 
legmeghatóbb programja: 
koszorúzás a harkányi hő
si katonai temetőben. Di- 
miter Sztoimenov és Ec
kert Péter elvtárs helye
zett el koszorút, miközben 
nemzeti szokás szerint 
térdre ereszkedett a cso
port valamennyi tagja. A 
rövid harkányi tartózkodás 
után került sor a jól meg
szervezett baráti találkozó
ra a központ ifjúsági klub
jában. Itt alkalom nyílt a 
Bulgáriában járt magya
rokkal való találkozásra. A

várhatok vagy egy hónapig 
is, mert esetleg addigra 
„ha” kijavítják a hibákat. 
Na jó, hát akkor költö
zünk. Lift lesz, kérdeztük? 
tekintettel arra, hogy sza
badszombat lesz. Igen, 
majd valaki itt lesz. Azt 
már hallomásból tudtuk, 
hogy nem ingyen veszi fel 
a liftes a bútort, de azt 
nem gondoltuk, hogy „sza
bott” árak vannak. Mi pl. 
szombaton négy fordulóért 
150 forintot fizettünk, nem 
önként, hanem ennyit kért 
a liftes, és nagyon csúnyán 
nézett, amikor a követke
ző két fordulóért már nem 
fizettünk, mert férjem úgy 
gondolta, hogy 150 forint 
a hat fordulóért bőséges 
borravaló, nem beszélve 
arról, hogy nem a saját 
liftjével szállított, hanem 
az állam, illetve a ház tu
lajdonával és áramával. 
De mint hallottam, később 
és vasárnap már emelke
dett a tarifa. Szép kis 
summa jöhetett össze 1— 
1 és fél hét alatt, munka
idő alatt. Nem romlott el 
egyszer sem a lift közben, 
az is igaz.

Én személy szerint, s az 
emeleten lakók először jú
lius 2-án használhattuk a 
liftet, s használnánk is, ha 
nem ülnének benne állan
dóan az Uránváros gyere-

KENYELEM

Fiuk  Imádkozzunk.t hogy csak az ab/éznál essen le!

programban szerepelt még 
egy badacsonyi kirándulás, 
egy esti hajózás, tihanyi 
kirándulás és egy nap Bu
dapesten.

A vendégek megérkezése 
előtt sokat aggódtunk, hogy 
viszonozni tudjuk-e majd 
mindazt, amit a mieink 
kaptak Bulgáriában. Ven
dégeink a nap szinte vala
mennyi szakában közölték 
megelégedésüket. Mint 
vendéglátók először aggód
tunk az időjárás miatt is, 
de az első hűvösebb napot 
nagy kánikula követte. A 
búcsúesten a bolgár—né
met és magyar üdülőven
dégek magasszintű kultúr 
és politikai hozzáállásról 
tettek tanúbizonyságot, 
összegezve úgy látjuk el
értük a célt, ezúton is erő
södött barátságunk bolgár 
barátainkkal, sőt elősegí
tettük ezt a bolgár és né
met vendégek között is.

Marinov Dezső

kei le-fel járatban. A la
kások hiányosságainak pót
lása igen lassan és vonta
tottan halad. Sajnos az em
ber nem tartózkodhat ál
landóan otthon, a szabad
ság se tart örökké. A sár
ga függöny megint egy kü
lön szám. A 7. emeletig 
folyamatos. Onnan felfelé, 
ha valaki jól megnézi, már 
csak imitt-amott van. A 
hírek szerint, ahol van 50 
forint borravaló, ott van 
soronkívül sárga függöny.

Summázva a dolgokat, a 
házat megszállta a hará
csolok sisere hada, s nem 
az építő vállalat hibajaví
tó emberei, sajnos. Ha jól 
tudom ide nem a millio
mosok költöztek, hanem a 
MÉV dolgozói többségében, 
legyen az bányász, lakatos, 
vagy műszaki. Mégegyszer 
szeretném hangsúlyozni, 
hogy részünkről nagyon 
örülünk a lakásnak, de 
úgy gondoljuk, hogy kissé 
körültekintőbb és szigo
rúbb minőségi átvételt, s 
főképp a költözésre telje
sen működő liftet kellett 
volna előkészíteni.

Hegyi Józscfné 
IV-es üzem

SZERKESZTŐI
MEGJEGYZÉS

A kérdéses időpontban a 
liftet a Pécsi Villamos Sze
relő és Gépjavító Vállalat 
dolgozói „üzemeltették", a 
sárga függönyt a budapesti 
Vászon-Redőny Gyár ille
tékesei szerelik.

gyobb volt a vállalat üzle
teiben a bevétel a tavalyi 
évhez viszonyítva. Az is 
igaz, hogy ezeket jelentő
sen befolyásolta, hogy az 
üzletekben borokat, üdítő 
italokat, valamint házi hús- 
készítményeket forgalmaz
nak. A kiskereskedelmi 
egységek a tájékoztatás 
alapján az év első felében 
veszteségesek voltak.
100 VAGONOS IIÜTÖHÄZ

Hasonló képet kaptunk 
Benkő elvtárstól a nagy
kereskedelmi tevékenység
gel kapcsolatban. A zöld
ség- és gyümölcsáruk válo
gatás és szigorú minőségi 
ellenőrzés után kerülnek az 
üzletekben. Űjmecsekalján 
egyelőre nem terveznek új 
üzlet építését, a meglevő
ket szeretnék jobban ellát
ni. E célt szolgálja az új 
100 vagonos hűtőtároló épí
tése, amely már próbaüze
mei és ősszel beindul. Az 
áruk megfelelő körülmé
nyek közötti tárolása meny- 
nyiségi és minőségi javu
lást hoz. Az újmecsekaljai 
piacon vasárnap is nyitva 
tart pavilonjuk. Vannak 
áruk amiből a tavalyihoz 
viszonyítva emelkedett a 
felhozatal. A burgonya ára 
tavaly július l’én 5,20 fo
rint, az idén 4,40 forint, 
a káposztáé nem változott. 
A paradicsom tavaly 20 fo
rint volt, az idén 10 forint, 
de itt később emelni kel
lett az árat, mert az elő
rejelzés nem volt pontos 
és nem érkezett megfelelő 
árumennyiség. Általános
ságban a tavalyihoz viszo
nyítva nincs jelentős emel
kedés.

A nyilatkozatok tehát lé
nyeges fejlődésről beszél
nek és addig is úgy gon
doljuk sokat segíthetnének 
a tsz-üzletek, amelyekben 
most csak azt látjuk, hogy 
nem rendelkeznek megfele
lő mennyiségű friss áru
val, nem törekszenek az 
árak leszorítására, sőt ta
lálunk olyan tsz-üzletet, 
amely szabadság miatt zár
va tart. A piacon levő ma
szek áruda viszont a leg
többször szép, friss áruval 
van ellátva. Akaratlanul is 
felmerül bennünk a kér
dés, hogy nekik kifizető
dik, a tszeknek nem?

Horváth Jánosnc
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21 országba
viszik
jóhírünket

Az alumínium, a magyar 
ezüst általában közel áll 
a magyar emberek szívé
hez, nemcsak azért, mert 
a mindennapi életben szin
te mindenhol találkozunk 
hasznosságával, de azért 
is, mert közismerten egyi
ke nemzeti kincsünknek, 
miben a világranglistán is 
előkelő helyet foglalunk el. 
Hát hogyne állna közel az 
én szívemhez, amikor az 
elmondottakon kívül én az 
alumínium olvasztó mel
lett cseperedtem emberré, 
ott tanultam meg a szocia
lizmus első leckéjét, ha 
nem is itt találkoztam elő
ször a munkásmozgalom
mal, de itt lettem tagja 
pártunknak. E gondolatok 
keveregtek akaratlanul is 
agyamban, amikor vona
tunk vágtatott a rekkenő 
hőségben a dunántúli lan
kákon a várossá nőtt Ajka 
felé, a magyar ezüst egyik 
fellegvára felé.

A másik gondolatsor, 
amelyről ugyancsak szól
nom kell egy mondatban, 
hogy a kedves olvasó meg
értse nem is tagadott elfo
gódottságomat, hogy 22 év 
eltelte után először utaz
tam volt munkahelyemre, 
ami mint az előzőekből ki
tűnik, számomra nem csak 
munkahely volt. Szombat
hely felől érkezve Deve- 
cser és Kolontár után már, 
otthonosnak tűnt a hatal
mas gyáróriás, de a mére
tek mégis elkápráztattak. 
Igaz, negyed évszázaddal 
előtte sem volt éppen kis- 
kiterjedésű a gyár, de 
most?! Egyszerűen nem ta
lálok jelzőket. A vonatról 
leszállva bizony hiába ke
restem a régen ismert be
járatot, a portásfülkével. 
Kijött a gyár hatalmas, 
modern épület vonala a 
volt kapuig, sőt még ki- 
jebb is.

Készül a
ba, Törökországba, szinte 
valamennyi kontinensre.

A fejlődésnek azonban ko- 
rántsincsenek még a csú
csán. A magyar-szovjet tim
föld és alumínium egyez
mény következtében a 2. sz. 
timföldgyár felépítésével és 
további építésekkel a IV. 
ötéves terv végén elérik, 
illetve meghaladják a fél
milliós tonna éves timföld
termelést és az alumínium 
kohó termelése 1980-ban 
pedig 28 ezer tonnáig 
emelkedik. Ezek kápráza
tos, bár már-már emberi 
közelségű tervek, de nap
jainkban mégcsak kézzel
fogható gondokat jelente
nek, A gyár vezetőségének

Látogatás as alumíniumgyártás egyik fellegvárában Új emberek
Nem számoltam a szív

verésemet, de biztosan re
kordot döntögetett, amikor 
a pártiroda ajtaján kopog
tattam. Rövid tájékozódás 
és megtudtam, hogy Czig- 
ler Károly elvtárs, a pb 
titkára, aki már az „én 
koromban’’ is vezető sze
repet töltött be a gyárban 
szabadságon volt. így he
lyettese Kormanik János 
elvtárs az ágit. prop. fele
lős „kolléga” vett pártfo
gásába és kalauzolt a to
vábbiakban. Ő jóval eljö
vetelem után került a 
gyárba, de igazán kedves 
volt és készségesen telje
sítette minden kérésemet, 
csak úgy, mint Marschek 
Zoltán igazgató elvtárs, aki 
régi ismerősként fogadott 
és a készülő képes riport
hoz minden szükséges ada
tot megadott.

A timföldgyártás hét, 
az alumíniumgyártás két
szeresére emelkedett ez idő 
alatt. Az 1943-ban, jelen
tős német-tőke befolyással 
épített gyár eredetileg 20 
ezer tonna timföld és 10 
ezer tonna alumínium elő
állítására épült, de ezt a 
kapacitást csak 1950-ben 
érték el valójában. Az öt
venes évek elején indult 
bővítési és korszerűsítési 
beruházások következtében 
1971-ben már megközelítik 
az évi 140 ezer tonna tim
föld és meghaladják 20 
ezer tonna alumínium elő
állítási ütemet. A zömében 
saját tervezésű és kivitele
zésű felújítás következté
ben az egy főre jutó ter
melési érték a timföld- 
gyártásban az 1947-es 44 
tonnáról 1968-ban 303 ton
nára, ugyan ez idő alatt 
az alumínium termelése 22 
tonnáról 61 tonnára nőtt 
munkásonként.

A gyár ma fő- és mel
léktermékeiből mintegy 25 
hazai megrendelőnek szál
lít és összesen 21 országba 
exportál. A kereskedelmi 
partnerek között a Szov
jetunió, Lengyelország, 
NDK mellett találunk csak
nem valamennyi fejlett 
nyugati államból megren
delőket, mint pl. USA, 
Anglia, Japán, NSZK, de 
szállítanak Finnország
ba, Ausztráliába, Brazíliá-

timföld
gondjairól kérdezve Mar
schek eltárs ugyanis két 
olyan problémát emel ki, 
amelyekkel vállalatunk is 
küzd: a munkaerő és a 
beruházás problémája.

A beruházás gondjainak 
érzékeltetésére elég ha 
megemlítjük, hogy abban 
13 fő-, egy sereg mellék
és alvállalkozó vállalat mű
ködik közre. A létszám 
gondokat pedig nem csak 
a jelenlegi termeléshez 
szükséges munkaerő bizto
sítása jelenti, de toborozni 
kell a jövőre induló új 
timföldgyár műszaki és 
munkás kollektíváját, sőt 
be kell segíteni a kivitele
ző vállalatok ilyen gond-

Az üzemi épületek egy része

jaiba is. Hogyan oldják 
meg?

Nehezen, de megoldják. 
A gyárban évek óta folyik 
technikus és szakmunkás- 
képzés. Kihelyezett vegyi, 
villamos és gépész techni
kumi osztály működik a 
gyárban és érettségizett 
hallgatókból még egy két 
éves tagozat is működik. 
Az itt tanulók napi mun
kájuk mellett heti 3—4 
délután végzik gyári okta
tói, tanulmányi segítséggel 
iskolájukat és nem rossz 
eredménnyel. A gyár hom
lokzatára tehát, mint igaz
gató elvtárs megjegyezte 
ki lehetne írni a taninté
zet jelzőt is. A szakmun
kásképzés is hasonló in
tenzitással folyik, de fel
mérhetetlen segítséget je
lentett és jelent e gon
dok megoldásában
az izmosodó törzsgár
da, a munkás kollektíva.

88 szocialista brigádban 
kb. 1800 dolgozó tevékeny
kedik és munkájuk ered
ményességéről mindennél 
fényesebben beszélnek az 
évről évre teljesített és. 
túlteljesített tervek, az, 
hogy eddig négy alkalom
mal nyerték el a SZOT 
Vándorzászlaját. A szociá
lis gondokon szépen fejlő
dő lakótelep, üzlethálózat, 
orvosi és fogorvosi rende
lő, üdülő és horgásztanya 
enyhít.

Sok mindenről beszélget
tünk még, majd arra a 
kérdésre, hogy milyennek 
látják az együttműködést 
vállalatunkkal —• Marschek 
elvtárs utalt arra, hogy 
volt és van ilyen kapcso
lat. Szakembereink több
ször jártak már Ajkán és 
gumizórészlegünk rendsze
resen dolgozik számukra.

Gyümölcsözőbb együttmű
ködést lehetne viszont meg
valósítani a vegyi folyama
tok további műszaki fejlesz

Csapolják az alumíniumot

tésében, az automatizálás
ban. Erre Marschek elv
társ szerint nemcsak a köl
csönös igény van meg, de 
az együttműködés tárgyi és 
személyi feltételei is adva 
vannak mindkét vállalat
nál, pontosabban esetünk
ben az ÉDÜ vonatkozásá
ban. Vállalatunk illetéke
sei gondolom nálam job
ban ismerik e lehetősége
ket és ha az Ércbányász 
nyilvánossága a tájékozta
tás, a barátság elmélyítése 
mellett még ebben is köz
re tud működni szerény 
eszközeivel, úgy azt nagyon 
szívesen, tesszük.

Az igazgatói szobában el
hangzottak a röviddel utá
na sorra kerülő üzemláto
gatáson az élő valóságban 
bontakoztak ki. A működő 
timföldgyár magasszintű 
automatizáltsága, a mun
kaszervezés magas foka az, 
amely a hatalmas méretek 
mellett elámítottak, de az
ért a legnagyobb meglepe
tés, volt munkahelyemen, 
a kohóban ért. Hiába ke
restem a 25 évvel ezelőtti 
emberkínzó szerszámokat, 
szerencsére mindenütt a 
gép fogadott és olyan jó 
levegő — a kinti kánikulai 
meleg ellenére — amely
ről két évtizeddel előtte 
mégcsak álmodni sem mer
tünk. Az öntödében pedig 
a vakító csillogásé, finomí
tott alumíniumtömb he
gyek várták indulásukat, 
hogy elvigyék a magyar 
ezüst munkásainak, alkotó 
műszakijainak jó hírnevét 
az egész országba és a 
földkerekség öt kontinen
sére. Jó utat alumínium, 
üdvözlet azoknak, akiknek 
alkotómunkája következté
ben olyan szép csillogóvá 
váltál.

Tóth Béla

Az üzemi balesetek után 
járó kártalanításról

A Mecseki Ércbányász 
1971. év július 1-i, számá
ban a „Munkaügyi döntő- 
bizottságunk éves munká
járól” című cikkben a dön
tőbizottság javasolta, hogy 
az üzem értesítse az üze
mi balesetet szenvedett 
dolgozót, hogy milyen tör
vényadta lehetőségeken be
lül, milyen fórumhoz kell 
fordulni, hogy a keresetki
egészítést megkapja. Elöl
járóban megszeretném em
líteni, hogy az újságban 
felvetett javaslatot a kiér
tesítéssel kapcsolatban 
1964. év óta az üzem a 9. 
sz. Igazgatói és a 2/1964. (IV. 
3.) MüM és a 4/1967. (VI. 
8.) módosított MüM rende
let alapján végrehajtja. 
Tekintettel arra, hogy 
problémaként ismét felve
tődött a baleseti kártérítés, 
ezért néhány szóval tájé
koztatnám az újság hasáb
jain is a dolgozókat.

Minden dolgozó az üzemi 
baleset kivizsgálása után, 
akár felelős, akár nem a 
bekövetkezett balesetért, a 
baleseti jegyzőkönyvvel 
együtt kap egy „Felhívás 
a kárigény bejelentésére” 
nyomtatványt, ezen nyom
tatvány 2. oldalán részle
tes tájékoztatás van az el
maradt jövedelemről, a 
dologi kár, és költség kia
dásokról.. A dolgozó kap 
egy nyomtatványt kárigény 
bejelentésére. Erre a 
nyomtatványra kell ráírni 
a dolgozónak, hogy az el
szenvedett üzemi balesettel 
kapcsolatban milyen károk 
megtérítését kéri. Ezt a 
kárigény bejelentési nyom
tatványt kitölti a dolgozó 
és leadja a biztonságtech
nikai csoporthoz. A bizton
ságtechnikai csopoit a vál
lalat biztonságtechnikai 
osztályához javaslattal 
megküldi. Meg kell emlí
teni, hogy az a dolgozó 
kap kereset és táppénz kö
zötti kiegészítést, aki a be
következett balesetével 
kapcsolatban óvórendsza
bály mulasztást nem kö
vetett el. A biztonságtech
nikai osztály az üzemi ja
vaslat alapján határozatot 
hoz, s ezt a határozatot 
megküldi a balesetet szen
vedett dolgozónak és az 
üzemnek. E határozat alap
ján az üzemi kifizetőhely 
a jogos kárigényét kifize
ti.

Lischka. György

kovácsai
Nem az ismert könyvet 

kívánom elemezni, de 
akikről szólni akarok, meg
érdemlik ezt • a jelzőt. Mi
ről is van szó7 A Szolgál
tató Üzem dolgozói a gaz
dasági feladataik sikeres 
végrehajtása mellett, szá
mos társadalmi feladatot is 
végeznek. Ide tartozik töb
bek között az iskolai pat
ronálás. Üzemünk párt-, 
Szakszervezet és KISZ- 
szervei két iskolát is pat
ronálnak. A Móricz Zs. té
ri és a Karikás Frigyes 
általános iskolákat. Ez a 
patronálás nem névleges, 
komoly nevelő munka van 
mögötte. Szocialista bri
gádjaink egy-egy osztályt 
vállaltak és szinte már is
merősként járnak a gyere
kek között. Mindkét isko
lában úttörő és veterán ta
lálkozókat szerveztek, ahol 
a munkásmozgalomról, a 
napi feladatokról beszél
gettek el a gyerekekkel. 
Üzemlátogatásra hozták el 
az iskolásokat, hogy köz
vetlen élményük legyen a 
termelésről is. A hazafias 
nevelés terén, lövészverse- 
nyeket rendeznek az isko
lák között, a győzteseknek 
kis ajándékokkal kedves
kednek. Fokozott volt ez 
az együttműködés az idén, 
amikor az úttörő mozga
lom 25 éves jubileumát ün
nepeltük. A Móricz Zs. té
ri iskola ünnepségén az el
nökségben ott ültek üze
münk gazdasági és társa
dalmi vezetői. De ott vol
tak a szocialista brigádok 
képviselői is, akik az új
donsült kisdobosok és úttö
rők nyakkendőjét kötötték 
meg.

Emlékezetes jelenet volt 
ez úgy a gyermekeknek, 
mint a felnőtteknek. Csa
pó Dezső elvtárs üzemünk 
dolgozója, mint veterán 
úttörő-vezető, egyenruhá
ban adta át az üzemi 
KISZ ajándékát, egy raj
zászlót. Ezek a kis epizó
dok nem egyszerű ünnepi 
külsőségek, a gyerekek és 
patronálóik között komoly 
és bensőséges kapcsolatok 
alakultak, amit aláhúz, 
hogy a gyerekek spontán 
felszólalásukban kérték, 
hogy máskor is ugyanazon 
elvtársak menjenek hozzá
juk. Miért ez a ragaszko
dás? Azért, mert ezek az 
elvtársak felnőttekként ke
zelik őket, és minden kér
désükre a legőszintébb vá
laszt adják. Megmagyaráz
zák azt is, hogy bizony az 
életben buktatók is van
nak, de szívós és becsüle
tes munkával olyanra for
málhatják a világot, ami
lyennek azt a tiszta gyer
mek szívek elképzelik. Ez
ért tartom én ezeket az 
embereket az új emberek 
kovácsainak.

Hegyi József

— Én jó anya lennék — 
mondja egyikük — csak ne 
vennének annyi időt el a 
gyerekek.
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Mozgalmi
életünk
hírei
Az EDU üzemi pártbi

zottsága legutóbbi ülésén, 
amelyen a pártalapszerve- 
zetek titkárai is resztvet
tek, értékelték a pb 1970. 
évi november 20-i határo- 

. zatának végrehajtását. A 
beszámolót dr. Hadnagy 
Árpád elvtárs tartotta. Az 
ülésen kilenc pb-tag, há
rom alapszervezeti titkár 
szólalt fel. A hozzászólók 
egyetértettek a beszámoló
ban elhangzott értékelés
sel, élesen vetették fel a 
jelenleg jelentkező negatív 
problémákat. A pb-ülés 
úgy foglalt állást, hogy a 
vitában elhangzott javasla
tokkal feldolgozva emlé
keztetőt készít» és kifogja 
adni a pártalapszervezetek- 
nek és a pb-tagoknak. Az 
üzemi pártbizottság az 
1970/71. évi pártoktatásban 
résztvett hallgatóknak és 
propagandistáknak mintegy 
600 forint értékű könyv- 
jutalmat osztott ki.

Július 13-án a Hl-as üzem 
pártbizottsága ülést tartott, 
melynek napirendjén a 
pártszervezet ideológiai és 
politikai helyzetének elem
zése, és a további felada
tok meghatározása, vala
mint az 1970/71-cs pártok
tatás értékelése, és az 
1971/72-es pártoktatási év 
szervezési feladatainak 
megvitatása szerepelt.

A II. sz. Bányaüzem 
szakszervezeti bizottsága 
autómosót és barkácsmű- 
helyt építet az üzemi dol
gozók részére. A gépkocsi 
tulajdonosok havi tagdíj el
lenében itt moshatják és 
gondozhatják autóikat, il
letve a többi dolgozók itt 
készíthetik el hulladék 
anyagokból a dísztárgya
kat, akváriumokat stb.

A II. sz. Bányaüzem gaz
dasági és politikai vezetése 
megrendezte az immár ha
gyományos abaligeti juniá- 
list, amelyen 400-nál több 
üzemi dolgozó és családtag 
szórakozott a sok játékkal, 
vetélkedővel és fürdéssel 
tarkított kiránduláson.

„Fényt a tanyai iskolák
nak” — mozgalom köve
tésre talált a II. sz. Bánya
üzemben is, ahol a KISZ- 
szervezet kezdeményezésére 
gyűjtés indult, amelynek 
eredményeképpen 3300 fo
rintot fizettek be a Fáklya 
Klub címére.

Pécsett három lakásgaz
dálkodási társadalmi bi
zottság működik a városi 
tanács kerületi hivatalai 
mellett. A III. kerületi hi
vatal mellett működő bi
zottságban vállalatunk dol
gozói közül Pető Ernő bá
nyamérnök, dr. Tóth Fe
renc normás és Békés Sán
dor szállítási felvigyázó 
vesz részt a munkában. A 
megbízatásuk négy évi idő
tartamra szól.

A július 1-i számban kö
zölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Mongolok titkos történe
te, Szuhe-Bator, Új al
kotmány, Ojdov és Van- 
gan, Nagy Népi Hurál, 
Csojmbol.

Könyvjutalomban részesült: 
Mihályi István (Szolgáltató 
Üzem), Sára Elemér (Kuta
tó-Mélyfúró Üzem).

A modellező Európa-bajnokság 

eseményei képekben
Mint korábbi számunkban ismertettük, egy hétig 

folytak a körrepülő modellek Európa-bajnokság küz
delmei a kiserdő melletti pályán. A nemzetek díját 
ismét Magyarország nyerte. Műrepülésben Gábris cseh
szlovák versenyző megőrizte első helyét, mögötte 
Egervári dr. az ezüstérmet szerezte meg. Csapatban 
az aranyérmet a magyarok hozták el. A sebességi ka
tegóriában az olasz csapat jeleskedett. A Team-ra
cing kategóriában versenyzőink közül a Mohai—Mar- 
kotai páros az 5., Molnár L.—Kuti a 9. és Molnár 
E.—dr. Nyárádi a 21. helyen végzett.

A sebességi kategóriában győztes olasz csapat

Az ezüstérmes magyar csapat

A Team-racingban Mohai a körben

Nem elég 
óhajtani 
a bekét
MHSZ szervezeteink 
a béke ügyét szolgálják

A nemzetközi imperializ
mus agresszív éle, akár
csak korábban, elsősorban 
a szocialista országok népei 
ellen irányul. Hogy eddig 
sikerült elhárítani az újabb 
világháborút, megakadá
lyozni a nukleáris katasz
trófát, mindenekelőtt a 
Varsói Szerződésbe tömö
rült szocialista országok 
erejének, honvédelmi fel- 
készültségének tulajdonít
ható. A szocializmus és a 
béke egymástól elválaszt
hatatlanok. A mi szocialista 
valóságunk békeszeretetre 
nevel. Olyan ember típu
sát teremti meg, aki őszin
tén óhajtja a békét, de a 
békéért való küzdelemben 
nem ismeri el a pacifista 
felfogást. Szocializmust 
építő hazánkban a béke vé
delme és a dolgozók hon
védelemre való felkészítése 
szoros egységben, egymás
ra gyakorolt kölcsönhatás
ban nyilvánul meg. Kifeje
zésre jutnak ebben azok a 
gondolatok, amelyeket tör
ténelmünk nagy alakja, 
Kossuth Lajos több mint 
egy évszázada fejtett ki 
nemzetünk előtt.

„Én becsületes békét aka
rok, s mivel ezt akarom, 
okvetlenül szükségesnek 
tartom, hogy nagyszerű 
harcra készüljünk fel min
denek előtt. Ha készülünk, 
nem fogunk megtámadtat- 
ni, ha nem készülünk meg- 
támadtatunk. A gyengének 
békéje kegyelemtől függ. 
Az erős békéje biztosítékát 
önmagában hordja...”

Kossuthnak ezek a gon
dolatai hazánkban csak a 
szocializmusért folytatott 
harcban nyertek igazi tar
talmat és váltak a honvé
delmi felkészülés ösztönző 
erőivé. E gondolatok telje
sednek ki ma a Varsói 
Szerződésbe tömörült szo
cialista országok egyesült 
erejében, ahol a fegyver 
csakis arra kell, hogy véd
je a szocialista országokat 
az agresszív erőktől, védje 
a szabadságot és független
séget, a békét az egész vi
lágon,

P. J.

KERESZTREJTVÉNY
30 éve, 1941. augusztus 4-én halt meg Babits Mihály, a 

modern magyar irodalom vezéralakja. Rejtvényünk vízsz. 
1. folytatva függ. 15. és vízsz. 21. sorában Sírverséből idé
zünk. Beküldendő e sorok megfejtése 1971. augusztus 10-ig 
a szerkesztőség címére, A helyes megfejtők között könyve
ket sorsolunk ki.

A hátrány ami előnnyé változtatható
A kosárlabdában is véget 

értek a tavaszi küzdelmek. 
A bajnokság befejeztével 
az Ércbányász csapata 4 
győzelmével a 12. helyen 
végzett és mindössze két 
csapatott előzött meg 3, il
letve 2 ponttal. Helyzetük 
tehát nem a legkedvezőbb, 
a kiesés fenyegeti az együt
test. Hogy ezt elkerüljék és

előrébb jussanak, nagyon 
komoly helytállásra lesz 
szükség az őszi szezonban. 
Képes lesz-e erre a csapat, 
azt megjósolni nem lehet. 
Olyan problémák merültek 
fel a bajnokság folyamán, 
amelynek megoldásához 
hosszabb időre van szük
ség, mint egy, vagy két 
forduló. A csapat túl ko
rán került az NB 11-bé. 
A játékosok átlagéletkora 
18 év, ami most hátrányt 
jelent, de a jövőt illetően 
feltétlenül előny, ha most 
sikrül megkapaszkodniok.

Kovács Miklós
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Az Express Ifjúsági és 
Diák Utazási Iroda szer
vezésében 1971. július 5— 
15 között egy 35 fős cso
port járt Lengyelországban. 
A résztvevők zömmel vál
lalatunk dolgozói voltak. 
Erről az útról szeretnék be
számolni a teljesség igénye 
nélkül. A szokásos előké
születek után ültünk . vo
natra Budapesten, hogy 
megismerkedjünk a baráti 
Lengyelország tájaival, fia
taljainak életével. Másnap 
délben, kissé fáradtan ér
keztünk meg Varsóba, ahol 
egy modern 17 emeletes 
szállodában helyeztek el 
bennünket. A Hotel Ri
viéra minden kényelemmel 
felszerelt ifjúsági szálloda, 
kiszolgáló és szórakozó 
egységekkel. Általában itt 
kapnak elhelyezést a Var
sóba látogató nemzetek fia
taljai. Itt tartózkodásunk 
második napján körsétát 
tettünk Varsóban. A sokat 
szenvedett és földig lerom
bolt főváros újra felépült 
és nekünk, idegeneknek

nagyon tetszett. Az utcák 1 
tágasak, rengeteg a park. 1 
Az újjáépítésnél gondosan I 
ügyeltek arra, hogy Varsót i 
lehetőleg a régi formájá
ban építsék fel. Magyar 
vezetőnk szinte minden ér
dekességet igyekezett meg
mutatni. Elvitt bennünket 
a varsói gettóhoz, ahol tíz
ezrek áldozták életüket. 
Emléktáblái: tömkelegé em
lékeztet a szenvedésekre az 
egész városban. Megtekin
tettük a gestapó-székházat 
is. Döbbenettel álltunk a 
„kín és szenvedés házában”, 
s lehajtott fővel tisztelettel 
adóztunk a sok mártír em
lékének. A Lazenszky-park- 
ba mentünk ezután, mely
nek lenyűgöző látványa fe
ledtette kissé a gestapó- 
székház komor hangulatát. 
A hatalmas kiterjedésű 
park gyönyörű sétányaival, 
a tóba épült palotáival 

I szép élményt jelentett. A 
szász királyok palotája és 

I kertje is nagyon szép volt.
I Itt látható az Ismeretlen 
I Katona Sírja, ahol állan

dóan díszőrség áll, és órán
ként váltja egymást. A ren
geteg látnivaló szinte el
vette időérzékünket. A Var- 
só-múzeumban megtekin
tettünk egy dokumentum
filmet, mely Varsó lerom
bolásáról szól. Jellemző a 
hatalmas barbárságra és 
pusztításra, hogy a háború 
után komolyan gondolkoz
tak azon: másik helyen 
építik fel a fővárost, hi
szen romhalmaz volt az 
egész. Vannak olyan vá
rosrészek, melyek a romok 
tetejére épültek, s így ma
gasabban fekszenek a töb
binél. Külön programként 
megtekintettük a Tudo
mány és Technika Palotá
ját, amely a szovjet nép 
ajándéka. A 30 emeletes 
felhőkarcoló 3300 termet 

i foglal magába. Megtalálha
tó itt a színháztól kezdve 
az uszodáig minden. Gyors
liftek szállítják az ember
áradatot. Rengeteg a láto
gató. A harmincadik eme
letről gyönyörű a kilátás a 
hatalmas kiterjedésű fővá

rosra. Jelenleg 1,300.000 la
kosa van Varsónak.

Kuriózum volt számunk
ra a varsói „csuhi”, azaz 
a piac, ahol az égvilágon 
minden megtalálható és 
hangulatos alkudozás köze
pette megvásárolható.

Háromnapi szemlélődés 
után továbbutaztunk észak
ra, Gdyniába, a Balti-ten
ger partjára. Hétórás vo
natozás után mentünk 
szálláshelyünkre, ahonnan 
gyönyörű kilátás nyílt a 
tengerre. Megérkezésünk, 
elhelyezkedésünk után a 
csoport egy része felkere
kedett, hogy megnézze a 
tengert. A partmenti erdő
ségen átvágva, ismeretlen 
erdei ösvényeken, hosszas 
keresgélés után meg is ta
láltuk, s a bátrabbak es
ti tengeri fürdőt is vettek.

Két éjszaka és egy egész 
nappal jöttünk gyorsvona
ton, mire hazaérkeztünk, 

i Fáradt volt a társaság, de 
nem sokat törődtünk ezzel, 
hiszen sok-sok élménnyel 
és tapasztalattal lettünk
gazdagabbak.

Herendi

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál 
Előfizetési dfj egy évre 12,- F

MEGJELENIK
KETHETENKÉNT

Vízszintes: 12. Svájci kanton. 
13. Idegen női név. 14. Duga
szok 15. Becézett női név. 16. 
Vas vegyjele. 18. Figyelmeztet. 
19. Feltételes kötőszó. 21. Sze
mélyes névmás. 22. Csapadék. 
23. Kossuth-díjas költőnk. 25. 
Szovjet város Tallin közelében. 
28. Napszak. 29. Csapongó. 31. 
Hegyén adóállomás üzemel. 32. 
Vagdos. 34. Igen — oroszul. 35. 
Német személyes névmás. 36. 
Mássalhangzó - kiejtve. 38. 
Van — németül. 39. Veszélyben 
a királynő (ford.). 49. Időhatá
rozó szó. 41. Mint vízsz. 12. 
43. Téli sportot űz. 44. Kötő
szó. 46. Házi állat. 47. Feke
te. 48. Majdnem hozam! 49. 
Érzékeli. 51. ZÉI. 52. Magához 
tér. 53. Vallási cselekmény, de 
bűnesetnél is előfordul. 55. 
Mássalhangzó - kiejtve. 56. 
Aruba bacsátötta. 58. Jugoszláv 
város a Vaskapu közelében. 
59. Kevert kefe. 60. Hamar kö
zepe. 62. Főnévképző. G3. Csa
ládhoz tartozik. 65. Mással
hangzó — kiejtve. 66. Olasz vá
ros. 68. Véd. 70. Fogyasztó. 72. 
KO. 73. Zenés, táncos műsor. 
75. Becézett női név. 76. Női 
név.

Függőleges: 2. Tejtermék. 3. 
Három — oroszul. 4. Mutató
szó. 5. GG. 6. össze-vissza 
sír. 7. Művészeti ág. 8. Hely
határozó. 9. Időhatározó. 10. 
GT. 11. Visszatör! 16. Fölé he
lyez. 17. Gazdára talált. 19. 
Megy. 20. Becézett szülő. 23. 
Középen szerzik! 24. Halfajta. 
25. Évszak. 26. Becézett férfi
név. 27. Lopva figyel. 30. Ré
szemre. 33. Talál. 35. Napszak. 
37. Érzelem. 42. Római számok. 
43. Emelget. 44. Nem sima fe
lület. 45. Magatartási és cse
lekvési forma. 48. Északi fér
finév. 49. Már nem él. 50. 
..........-vérig. 52. A jó kés jel
zője. 54. AJ. 56. Földművelő 
eszköz. 57. Szerelem több ide
gen nyelven. 61. Francia város 
Nimes közelében. 64. Az ő tu
lajdona. 66. Elektromos töltésű 
részecske. 67. Latin üdvözlés. 
68. Oldoz. G0. Üt - latinul. 71. 
Kötőszó. 72. Kiejtett mással
hangzó. 74. Kutatása jelenleg 

, folyik. 75. Római számok.

Juhász Károly

Utazás Lengyelországba
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Egy pályázati felhívás eredménye:

26 javaslat

Mikor üzemel a IV-es üzem IV. aknája?!

Újabb határidő 1971. augusztus 7.

Az Ércbányász 1970 no
vemberi számában a vál
lalat gazdasági és társa
dalmi vezetése felhívással 
fordult dolgozóinkhoz, hogy 
a IV. ötéves terv idősza
kában előttünk álló fela
datok eredményes teljesí
tését munkájuk mellett ja
vaslataikkal is segítsék elő. 
A felhívás megjelölte azo
kat a fontosabb témakörö
ket, amelyekre a vállalat 
vezetése a figyelmet irá
nyítani kívánta. E mellett 
be lehetett nyújtani bár
milyen javaslatot, amelyek 
megvalósulása javítja vál
lalati tevékenységünk gaz
daságosságát; csökkenti az 
önköltséget, növeli a mun
ka termelékenységét és a 
vállalati eredményt, javít
ja a munkakörülményeket. 
A felhívás nyomán 26 pá
lyázat érkezett be, amely

A határozatok végrehajtása nyomán

A párttagdíj — fizetés
A párt X. kongresszusára 

készülve, a vezetőségvá
lasztó taggyűlések egyik 
feladata volt, hogy a pártta
gok véleményt módjának a 
szervezeti szabályzat módo
sításáról is. Többen észre
vételt, javaslatot tettek a 
tagdíjfizetés egyszerűsítésé
re és igazságosabb rendszer 
bevezetésére. Az észrevéte
leket figyelembe véve a 
Központi Bizottság javas
latot tett a kongresszusnak 
a tagdíjfizetési rendszer 
módosítására. A kongresz-. 
szus a javaslattal egyetér
tett. Ennek alapján a leg
alacsonyabb havi kereset
tel rendelkező párttagok 
tagdíját mérsékelték, nö
velték a havi 6.000 forin
ton felüli keresettel ren
delkező párttagok tagdíját. 
A leglényegesebb változás 
viszont az volt, hogy sza
bályozták a tagdíjfizetés 
alapjául szolgáló — törvé
nyes munkaidőben elért 
— kereset fogalmát. Előző
leg általában az összes jö
vedelmet, a jelenlegi rend
szernél viszont csak az 
alapbért, az erre rendsze
resen járó pótlékokat és a 
béralapos prémiumot kell 
figyelembe venni a tagdíj- 
fizetés megállapításánál. 
Nem számíthatók be tehát 
többek között a különleges 
munkavégzésből eredő pót
lékok (földalatti veszélyes
ségi, magassági, éjszakai 
stb. pótlék). Ugyancsak nem 
kell figyelembe venni a ré
szesedési alap terhére tör
tént kifizetéseket (prémium, 
jutalom, év végi részesedés 
stb.). Az ügyvitelt egysze
rűsíti az a rendelkezés, 
hogy a párttagok tagdíjfi
zetési kötelezettségét évente 
egyszer kell megállapítani. 
A gazdaságfelelősöknek te
hát könnyebb a bélyeg
igénylést elkészíteni, de a 
párttagok is jobban számí
tásba vehetik a tagdíj ösz- 
szegét. Korábban ugyanis 
előfordult, hogy egy na

bői tizenötöt a III. sz. bá
nyaüzem, hetet a központ, 
hármat az Ércdúsító Üzem 
dolgozói és egyet a Kísér
leti-Kutatási és Automati
zálási Üzem dolgozója adott 
be. A beérkezett javaslatok 
sokrétűek, vállalati tevé
kenységünk különböző te
rületeit ölelték fel és több
ségükben a következő kér
désekkel foglalkoztak:

— újítás jellegűek,
— a bányaművelési tech
nológia fejlesztése,
— a víz,- és energiael
látás megjavítása,
—• a szakképzettség fej
lesztése,
— a vállalat mellékpro
fil tevékenységének ki- 
szélesítése,
— egyéb műszaki-fejlesz
tési és gazdaságossági 
jellegűek.
A benyújtott javaslatokat

gyobb összegű jutalom, 
vagy prémium kifizetése 
után kéthónappal kellett 
átlagosnál nagyobb tagdíjat 
fizetni.

Vállalatunkhoz tartozó 
pártszervezetek — az új 
szabályozásnak megfelelően 
megállapították az egyes 
párttagok tagdíját. Néhány 
elvtársnál méltányosságot 
is alkalmaztak. Tekintettel 
arra, hogy dolgozóink jö
vedelmében jelentős ténye
ző a földalatti és az 
egyéb pótlékok összege, va
lamint a részesedési alap 
terhére történő juttatás, 
ezért a tagdíjak jelentősen 
mérséklődtek a korábbiak
hoz viszonyítva. A januári 
átlagos 92,51 Ft/fő tagdíj
jal szemben pl. júniusban 
42,97 Ft volt az egy főre 
jutó tagdíj. Természetesen 
ennek megfelelően a janu
ár hónapban befizetett 
144.880 Ft tagdíj összege is 
lecsökkent júniusban 68.368 
Ft-ra. Bár korábban sem 
voltak különösebb problé
mák vállalatunknál a párt
tagok tagdíjfizetési készsé
gével, az új rendszer elő
segítette a tagdíjfizetési 
fegyelmet.

Az alapszervezetek csak
nem 100 százalékos mérté
kű befizetést teljesítettek 
az elmúlt hónapokban. Eb
ből megállapítható, hogy a 
tagság megértéssel fogadta 
az új szabályozást, és a 
végrehajtás során érvénye
sültek azok a célkitűzések, 
amelyet az új tagdíjfize
tési rendszer bevezetésétől 
vártunk. Ez azonban nem 
jelenti azt, hogy az alap
szervezeteknek nincs fel
adatuk a fentiekkel kapcso
latban. Különösen most a 
szabadságolások idején kell 
ügyelni, hogy ne legyenek 
tagdíjelmaradások, hogy 
minden párttag eleget te
gyen önként vállalt köte
lezettségének.

Juhász Károly

a felhívásban megjelölt bi
zottság és a vállalat veze
tése értékelte. Az értéke
lés alapján az alábbi dol
gozóink részesültek pénz
jutalomban:

Bcttiol József III. sz. bá
nyaüzem 1.000 Ft, Czett 
László III. sz. bányaüzem I 
800 Ft, Kocsor Ferenc III. 
sz. bányaüzem 2.000 Ft, Né
meth Lajos III. sz. bánya
üzem 2.000 Ft, Pethő Ernő 
III. sz. bányaüzem 1.500 
Ft, Soós Péter III. sz. bá
nyaüzem 1.000 Ft, Varga 
Ernő III. sz. bányaüzem 
2.000 Ft, Budavári Árpád 
Kis. Kút Üzem 1.500 Ft, 
Varenka Miklós Központ 
1.000 Ft.

A benyújtott javaslatok! 
közül hét darab újítási i 
jellegű javaslatot a válla- ' 
lat iparjogvédelmi csoport
ja az újításokra vonatkozó 
rendeleteknek megfelelően 
bírálja el.

A felhívás nyomán ér
tékes javaslatokat nyújtot
tak be a pályázatba be
kapcsolódott dolgozóink, 
amelyeket munkánkban :i 
továbbiakban hasznosítunk. 
Külön elismerés illeti a 
III. sz. bányaüzem dolgo
zóit, akik magukévá tet
ték a felhívásban foglal
takat és szép számmal, pél
damutatóan csatlakoztak az 
abban foglaltakhoz.

Dr. Patla Károly

A lll-us üzemi párt-vb napirendjén

A fiatal műszakiak helyzete
1971. július 16-án a III. 

üzem pávt-végrehajtóbi- 
zottsága ülést tartott, me
lyen értékelte a fiatal mű
szakiak gazdasági, politi
kai helyzetét, tevékenységét 
és meghatározta az ezzel 
kapcsolatos további felada
tokat. Ennek szellemében 
készült a beterjesztett je
lentés, amely _ leszögezi: 
„üzemünk gazdasági és tár
sadalmi életében meghatá
rozó a fiatal műszakiak ak
tivitása, tevékenysége.”

Fiatal műszakiaink álta
lában képzettségüknek 
megfelelő szakterületen 
dolgoznak, az üzemnél be
töltött munkaviszonyuk át
lagosan 9,5 év. Ez egyben 
azt is jelenti, hogy üze
münk jelenlegi műszaki ál
lománya stabil, törzsgárdát 
jelent. Az üzemi nagy fluk
tuációval ellentétben e 
csoportnál minimális a 
fluktuáció. Mindössze há
rom fő az, akinek üze
münknél 5 évnél kevesebb 
a munkaviszonya. Problé
maként jelentkezik egyes 
területeken a megfelelően 
képzett és begyakorolt 
technikusi munkaerő biz
tosítása. Ez azt is jelenti, 
hogy nagy számuk ellené
re nincs válogatási lehető
ség a jelenleg fizikai állo
mányban dolgozó techniku
sok köréből.

Fontos feladatként je

Április 1..., június 26..., 
július 24..., augusztus 7, 
és reméljük, most már ez 
lesz az utolsó határideje an
nak, hogy a IV. üzem IV. 
aknája a termelésbe be-

í léphet. Fenti dátumok 
ugyanis a IV. üzem I. aknai 

i dolgozóinak felköltözésének 
I tologatott határideje jelen- 
' tik. A felköltözés eddigi 
[ meghiusúlását elsősorban 
i az építőipari lemaradás, 
'valamint a 3 Ward-Leo- 
j nard gépegységből álló 
] szállítógép két gépegységé
nek meghibásodása okozta. 
A megmaradt üzembiztos 
gépegység nem adott kellő 

- biztosítékot ahhoz, hogy az 
aknában a termelő üze
meltetést be lehessen in
dítani. Az első gépegység 
meghibásodása egy hónap
pal ezelőtt történt. Mind
össze jelentéktelen alkat
részek meghibásodásáról 
volt szó, melyek legyártá
sát a Ganz Villamos Mű
veknél elfelejtették meg
rendelni. A Miniszterta
nács titkárságának közbe
lépésére a legyártás meg
történt és ezt követően a 
hibát három nap alatt ki
javították. Amíg ez meg
történt, egy hónap telt el 
és ezalatt az idő alatt nem 
lehetett az aknában dol
gozni. Ez miatt maradtak le 
az aknamélyítők, ez miatt

Fokozott felelősséggel az üzem összmunkájáért

Bakonya nyereséges
Ez év elején már több 

alkalommal foglalkoztunk 
azokkal a tényezőkkel, 
amelyek segítik az üzem 
gazdaságos munkáját. ír
tunk a műszaki fejlesztés
ről, a teljesítménynövelés
ről és a takarékosságról is. 
Itt az ideje, hogy az I. 
félév elmúltával mérleget 
vonjunk az elmúlt időszak 
összmunkájáról, örömmel 
hallottuk, hogy az üzem 
nyereséges. Milyen ténye
zők hozták ezt létre? —

lentkezik a tervszerű és 
szervezett szakmai és poli
tikai továbbképzés biztosí
tása. Általános vélemény, 
hogy az eddigi továbbkép
zési módszerek inkább a 
meglévő ismeretek felidé
zését jelentették. Célsze
rűbb lett volna egyéni, ön
álló feladatokat adni, mivel 
a tapasztalatok szerint job
ban ambicionálják a fiata
lokat, s emellett a felada
tok megoldása közben to
vább fejlődnek, s új isme
retekhez jutnak.

Politikai továbbképzés 
vonatkozásában fokozott fi
gyelmet kell fordítani a 
Marxista-Leninista Esti kö
zépiskola és a Marxizmus- 
Leninizmus Esti Egyetem 
adta lehetőségekre. A mű
szaki beosztásban lévő 80 
fiatal 50 százaléka végezte 
el a M. L. középiskolát, il
letve egyetemet. Ezt az 
arányt a vb nem tartja 
megfelelőnek, még akkor 
sem, ha a lemaradás első
sorban a fizikai és admi
nisztratív állománycsoport
ban dolgozó fiatal műsza
kiak körében jelentkezik.

A végrehajtó bizottsági 
ülés állásfoglalása, hogy az 
anyagi elismerésben egyre 
inkább a végzett munka 
minősége és mennyisége le
gyen a meghatározó, ami 
azt jelenti, hogy a fiatal 
műszaki előtt is nyitva áll

maradt el a próbaüze
meltetés, amely nélkül az 
üzembehelyezés szóba sem 
jöhetett, és ez miatt ma
radt el számos egyéb befe
jezésre váró feladat.

Igaz, hogy a fürdőépület, 
a lámpakamra és a felol
vasó elkészült, a bánya
üzem irányításához szüksé
ges irodahelyiségek azon
ban nem. Ez a beindulás
nak nem lett volna akadá
lya, mert az üzem ezt a 
nehézséget ideiglenes meg
oldással áthidalta volna. 
Most már azonban jó lenne, 
ha az utolsó kitűzött ha
táridőt betartanák, mert 
ennek elcsúszása már ko
moly kihatással lesz az 
üzem, a vállalat tervtelje
sítésére.

Az üzem a IV. akna ter
melésbe való belépésének 
érdekében mindent elkövet. 
Amíg a szállítóakna vég
leges átadása meg nem 
történik, addig a légakna 
kapacitásának megfelelően 
az I. aknától szállítja fel 
a dolgozókat. Ez a provi
zórikus megoldás azonban 
nem tartható sokáig. E több 
millió forintos létesítmény 
átadásának többszöri ha
táridő módosítása is szo
morú bizonyítéka a nép- 
gazdasági színtű elmaradt 
beruházások , növekedésé
nek. Az ilyen elhúzódó be

kérdeztük meg Csekő Jó
zsef vezetőkönyvelő elvtár
sat.

—• Igen, az üzem nyere
séggel zárta az I. félévet. 
A nyereséget elsősorban az 
befolyásolta, hogy termelési 
mutatóink mindegyike 100 
százalék fölött van. Jelen
tősen növekedtek az üzemi 
teljesítmények is — vá
gaton 109,5 százalék, fej
tésen 118,2 százalék — és 
ezzel bizonyos mértékig 
ellensúlyozni tudtuk az ál-

az út. Az eddigi gyakorlat 
alapján is elmondhatjuk, 
hogy a műszakiak bérezési 
és premizálási rendszere 
helyes alapokra épül, igaz
ságos és ösztönző.

Fiatal műszaki dolgozó
ink közéleti tevékenysége 
jónak mondható. Ezt bizo
nyítja, hogy 40 főnek van 
társadalmi funkciója. A 
lakásproblémák területén 
sem jelentkeztek különö
sebb problémák. A végre
hajtó bizottság a fiatal 
műszakiak helyzetének to
vábbi javításához a követ
kezőket javasolta:

1. Fontos feladatnak kell 
tekinteni a politikai 
továbbképzést és okta
tást, elsősorban a fi
zikai és adminisztratív 
állományú techniku
soknál.

2. Biztosítani kell a szak
mai fejlődés lehetősé
gét, mely szervezett 
formában elsősorban 
önálló feladatok kia
dásával valósítható 
meg (KIM-KIT, újítási 
feladatok).

3. Az üzemhez kerülő új
és fizikai állományú 
technikusokkal szer
vezett formában kell 
foglalkozni, fel
adatokkal kell meg
bízni őket, hogy érez
zék továbbfejlődésük 
perspektíváját;

H. I.

ruházások káros következ
ményét nemcsak üzemünk 
dolgozói, de népgazdasá
gunk is érezheti. Helyes 
lenne ha a kivitelező vál
lalatokkal szemben a be 
nem tartott határidők miatt 
szankciókat lehetne al
kalmazni, és az így kelet
kezett károkat rájuk hárí
tani. Ha a MÁV egy vagon 
meghatározott időn túl való 
állásáért könyörtelenül köt- 
béreztet, miért ne lehetne 
ezt más kivitelezőkkel is 
érvényesítettni. Ha a köt
béreket fizető vállalat dol
gozói saját zsebükön érez
nék tervteljesítésük elma
radásának hátrányát, bizo
nyára nagyobb felelősség
gel dolgoznának.

Az üzem az intézkedési 
terv ráháruló részét mara
déktalanul betartotta, ezt 
tesszük továbbra is. Na
gyon reméljük, hogy újabb 
határidő módosításra most 
már nem kerül sor, mert 
akkor a vállalat termelési 
tervének teljesítése is ko
moly veszélybe kerül.

Györkös József

landó létszám — illetve 
műszakhiányt. Ugyancsak 
a létszámhiány ellensúlyo
zását célozta némely szer
vezési intézkedés is, amely 
a jobb munkaidő kihasz
nálás folytán eredményes
nek bizonyult.

Milyen hatással volt a 
műszaki fejlesztés a költ
ségekre?

— A korszerű biztosí
tásra való átállás, főleg a 
feltárásnál mutatott jelen
tős költségmegtakarítást. 
Az I. féléves ossz vágat
nak mintegy 18 százaléka 
már korszerű biztosítással 
lett kihajtva és ennek kö
vetkeztében a tavalyi bá
zisévhez viszonyítva pl. a 
feltáró szintes vágatoknál 
kb. 300 Ft-al olcsóbbodott 
a vágat fm ára. A fejté
sekben alkalmazott fémtá- 
mok hatását a jövő fél
éves költségalakulásban fi
gyelhetjük meg. Minden
esetre ebben a félévben is 
kb. 20 Ft-tal csökkent a 
tonnánkénti fejtési költség. 
Ezt kimondottan a körlet 
— önköltség elszámolási 
rendszernek köszönhetjük. 
Ez a II. negyedév elejétől 
bevezetett rendszer olyan 
felrázása volt a termelő
körletek vezetőinek, hogy 
sokkal intenzívebben fog
lalkoztak a költségekkel. A 
limitált anyagok körülte
kintőbb kezelése, a vissza- 
rablások növelése, a ha
vonkénti költség alakulás 
állandó szemelőtt tartása 
az eredményekben kedve
zően jelentkezik. Ez a tény 
nagymértékben elősegítette, 
hogy a félévet nyereséggel 
zártuk.

Az elmondottak tehát azt 
jelentik, hogy mindenki
nek fizetik a nyereség-elő
leget?

— Igen. A különbség 
csak annyi lesz az eddigi 
nyereség-előleg fizetési 
móddal szemben, hogy 
most a termelő körletek, 
az általuk alkotott terme
lési eredmények arányá
ban kapják a pénzt.

É. K. G.
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Körkérdés az illetékesekhez

Az újmecsekaljai zöldség- és gyümölcsellátás ügyében
Bolgár vendégekkel Balatonfüreden

Lakótelepünk folyamatosan szaporodó lakóinak ál
landó gondot jelent a zöldség és gyümölcs beszerzése. 
A tervezett élelmiszer boltok mire elkészülnek, már 
rendszerint kicsinek bizonyulnak. Kicsi a piac, az it
teni árak általában jóval magasabbak, mint a belvá
rosban levő piacokon. Hogyan látják ezt az illetéke
sek, és fnilyen intézkedések várhatók? Ezekre a kér
désekre kértünk választ Herbst Ferenc, a városi ta
nács kereskedelmi, Kasza Tibor, a Baranyamék kiske
reskedelmi és Benkő K. József, a Baranyamék nagy
kereskedelmi osztályvezető elvtársaktól.

ÜJ, KORSZERŰ VÄSÄRCSARNOK ÉPÜL 
A MEGYERI ÜTŐN

Terveink szerint Pécs vá
ros lakosságának szükségle
teit az eddigieknél arányo
sabban az igényeknek és 
adottságoknak megfelelően 
jobban kell kielégíteni. A 
Szigeti városrészben a Me
gyeri úton új vásárcsar
nok épül a IV, ötéves terv 
folyamán. Bővítésre kerül 
a Felsőmalom utcai piac és 
a felüljáró megépítése után 
rendezik a Bajcsy-Zs. úti 
piacot is. A végleges új
mecsekaljai piac az M 6- 
os út megépítése után az 
Endressz Gy. utca É-i ré
szén lesz. Ennek az utcá
nak a D-i oldalán építés 
alatt van már a város leg
nagyobb, az 1200 négyzet- 
méteres ÁBC-áruház. Is
mert az Ybl M. úti élelmi
szerbolt szűkös helyzete is, 
de megoldásra csak később 
kerül sor. A zöldség és 
gyümölcs ellátás az elmúlt

Fények és árnyak 
az Uránvárosban

A magam részéről bár
mikor hajlandó vagyok 
írásban adni, hogy az or
szág legszebb lakótelepe 
— új városrésze — az 
Uránváros. Hangulatos te
lepülés, szép új házaival, 
parkjaival, magas épületei
vel. A Mecsek Áruház és 
a 17 emeletes elkészülté
vel megszületett egy új vá
rosközpont, s egyben meg
szűnt az Uránváros „alvó 
város” jellege is. Az Érc
bányász legutóbbi számá
ban olvashattuk, hogy mi
lyen gyorsütemű városfej
lesztés várható a IV. öt
éves tervben. Lakások, 
közmű, és úthálózat, diák
otthon és sportcsarnok fog 
épülni Pécsett. Sajnos azon
ban, egy nagyon fontos lé
tesítményről nem olvashat
tunk, és nem is hallunk. 
Ez pedig a kulturális és 
művelődési centrum meg
építése. Egy település vá
ros-jellegét az is megszab
ja, hogy van-e kulturális 
és művelődési lehetőség? 
Sajnos ilyesmi az Uránvá
rosban — a III. kerület
ben — nincs. Tudomásul 
kell venni azt a tényt, hogy 
a Ságvári Művelődési Há
zat már régen kinőttük. A 
A Művelődési Ház maxi
mális, odaadó munka mel
lett is jó, ha az Ércbányá
szati Vállalat kulturális, 
művelődési igényeit ki 
tudja elégíteni. S akkor 
hol vannak még a család
tagok, és a más vállalat
nál dolgozók? Ha mozi 
kell — benn van a város
ban. Ugyanott a színház, a 
könyvtár, a klubok. Nem 
érdemel meg egy kb. 30— 
40 ezer embert számláló 
közösség egy kultúrcentru- 
mot? A város egyik végé
ből a másikba kell utazni, 
hogy filmet lássunk, szín
darabot élvezzünk? Nem is 
beszélve a későesti haza
utazás bonyodalmairól.

Tudom, kész a válasz. A 
már régóta tervezett kul

evihez hasonló, sajnos 
mennyiségben, minőségben 
nem emelkedett. A tsz-ek 
árusítását a tanács segíti, 
de sajnos kevés tsz foglal
kozik munkaigényessége 
miatt zöldség és gyümölcs 
termeléssel — fejezi be tá
jékoztatóját Herbst elvtárs.

Kasza elvtárstól megtud
juk, hogy vállalatuknak 43 
egysége van a városban és 
ebből 13 található Üjme- 
csekalján. A fehérfoltok 
pótlására pavilonokat állí
tanak fel, pl. az Ajtósi 
Dührer utcában előrelátha
tólag augusztus hónapban 
nyílik meg egy új pavilon. 
Az üzletekben egységes árak 
vannak. A piacokon figye
lik az árakat és ha elegen
dő árujuk van, megpróbál
ják megfelelő térítéssel 
azokat lefelé nyomni. 197Í. 
első félévben a III. kerü
letben 12 százalékkal na

gyobb volt a vállalat üzle
teiben a bevétel a tavalyi 
évhez viszonyítva. Az is 
igaz, hogy ezeket jelentő
sen befolyásolta, hogy az 
üzletekben borokat, üdítő 
italokat, valamint házi hús- 
készítményeket forgalmaz
nak. A kiskereskedelmi 
egységek a tájékoztatás 
alapján az év első felében 
veszteségesek voltak.
100 VAGONOS HÜTÖHÄZ

Hasonló képet kaptunk 
Benkő elvtórstól a nagy
kereskedelmi tevékenység
gel kapcsolatban. A zöld
ség- és gyümölcsáruk válo
gatás és szigorú minőségi 
ellenőrzés után kerülnek az 
üzletekben. Űjmecsekalján 
egyelőre nem terveznek új 
üzlet építését, a meglevő
ket szeretnék jobban ellát
ni. E célt szolgálja az új 
100 vagonos hűtőtároló épí
tése, amely már próbaüze
mei és ősszel beindul. Az 
áruk megfelelő körülmé
nyek közötti tárolása meny- 
nyiségi és minőségi javu
lást hoz. Az újmecsekaljai 
piacon vasárnap is nyitva 
tart pavilonjuk. Vannak 
áruk amiből a tavalyihoz 
viszonyítva emelkedett a 
felhozatal. A burgonya ára 
tavaly július l"én 5,20 fo
rint, az idén 4,40 forint, 
a káposztáé nem változott. 
A paradicsom tavaly 20 fo
rint volt, az idén 10 forint, 
de itt később emelni kel
lett az árat, mert az elő
rejelzés nem volt pontos 
és nem érkezett megfelelő 
árumennyiség. Általános
ságban a tavalyihoz viszo
nyítva nincs jelentős emel
kedés.

A nyilatkozatok tehát lé
nyeges fejlődésről beszél
nek és addig is úgy gon
doljuk sokat segíthetnének 
a tsz-üzletek, amelyekben 
most csak azt látjuk, hogy 
nem rendelkeznek megfele
lő mennyiségű friss áru
val, nem törekszenek az 
árak leszorítására, sőt ta
lálunk olyan tsz-üzletet, 
amely szabadság miatt zár
va tart. A piacon levő ma
szek áruda viszont a leg
többször szép, friss áruval 
van ellátva. Akaratlanul is 
felmerül bennünk a kér
dés, hogy nekik kifizető
dik, a tszeknek nem?

Horváth Jánosnc

pályaválasztás elött

Vajon mihez van nekem tehetségem ■

Viszontlátásra Magyar- 
országon — így búcsúztak 
fiataljaink Szófiában nem 
is olyan régen, aztán jú
lius 1-én hajnalban a Ke
leti pályaudvaron mosoly
gó arccal szálltak ki a 
Pannónia expresszből, bol
gár barátaink. A fogadá
son Eckert Péter elvtárs, 
a KISZ-bizottság részéről 
meleg szavakkal üdvözölte 
a vendégeket, majd dél
ben már a balatonfüredi 
üdülő személyzete nevé
ben Édl Medárd elvtárs 
kívánt kellemes pihenést 
és jó szórakozást bolgár 
barátainknak. A két hét 
az előre meghatározott 
program szerint zajlott. Az 
első kollektív rendezvény 
a kitűnően sikerült ismer
kedési est volt. Ügy gon
dolom az üdülő fennállása 
óta kevés ilyen vidám es
tet töltöttek a vendégek. 
Három nemzet képviselői 
voltak együtt. A zenekar 
közreműködésével az első 
pohár bor, a tánc, a vi
dám játékok és a társaság

Dolgozóink leveleiből

Írtam mérgemben 
és elkeseredésemben

Ha lenne pillanatnyilag 
elegendő humorom, akkor 
is elvesztettem volna, mi
re gyalog felértem a 17. 
emeletre. De félre a tréfá
val ... Először is köszönet 
a lakásért. Az előzőhöz ké
pest nagyobb, kényelme
sebb, modernebb. De ... 
ha eszembe jut, hogy ez 
a ház 45 millió forintba 
került, s milyen állapotba 
költöztünk be, hát akkor 
igencsak felmegy a vér
nyomásom, de nemcsak ne
kem, hanem gondolom a 
lakók többségének is.

Az első beköltözők az al
só emeleteken még viszony
lag simán beköltöztek jú
nius 19-től a hét közepéig. 
Nem is lett volna különö
sebb baj, persze csak ak
kor, ha mindenki betartja 
a sorrendet. Ellenben 25- 
én, illetve 26-án elszaba
dult a pokol. 25-én dél
után fél 4-kor még folyt 
az átvétel a 17. emeleten, 
s amikor megemlítettem, 
hogy ilyen állapotban nem 
lehet költözni, mert még 
rengeteg a javítani való, a 
felelet az volt, hogy akkor

várhatok vagy egy hónapig 
is, mert esetleg addigra 
„ha” kijavítják a hibákat. 
Na jó, hát akkor költö
zünk. Lift lesz, kérdeztük? 
tekintettel arra, hogy sza
badszombat lesz. Igen, 
majd valaki itt lesz. Azt 
már hallomásból tudtuk, 
hogy nem ingyen veszi fel 
a liftes a bútort, de azt 
nem gondoltuk, hogy „sza
bott” árak vannak. Mi pl. 
szombaton négy fordulóért 
150 forintot fizettünk, nem 
önként, hanem ennyit kért 
a liftes, és nagyon csúnyán 
nézett, amikor a követke
ző két fordulóért már nem 
fizettünk, mert férjem úgy 
gondolta, hogy 150 forint 
a hat fordulóért bőséges 
borravaló, nem beszélve 
arról, hogy nem a saját 
liftjével szállított, hanem 
az állam, illetve a ház tu
lajdonával és áramával. 
De mint hallottam, később 
és vasárnap már emelke
dett a tarifa. Szép kis 
summa jöhetett össze 1— 
1 és fél hét alatt, munka
idő alatt. Nem romlott el 
egyszer sem a lift közben, 
az is igaz.

Én személy szerint, s az 
emeleten lakók először jú
lius 2-án használhattuk a 
liftet, s használnánk is, ha 
nem ülnének benne állan
dóan az Uránváros gyere

KENYELEM

Fiuk! Imádkozzunk, hogy csnk az abléználl essen le!

kei le-fel járatban. A la
kások hiányosságainak pót
lása igen lassan és vonta
tottan halad. Sajnos az em
ber nem tartózkodhat ál
landóan otthon, a szabad
ság se tart örökké. A sár
ga függöny megint egy kü
lön szám. A 7. emeletig 
folyamatos. Onnan felfelé, 
ha valaki jól megnézi, már 
csak imitt-amott van. A 
hírek szerint, ahol van 50 
forint borravaló, ott van 
soronkívül sárga függöny.

Summázva a dolgokat, a 
házat megszállta a hará
csolok sisere hada, s nem 
az építő vállalat hibajaví
tó emberei, sajnos. Ha jól 
tudom ide nem a millio
mosok költöztek, hanem a 
MÉV dolgozói többségében, 
legyen az bányász, lakatos, 
vagy műszaki. Mégegyszer 
szeretném hangsúlyozni, 
hogy részünkről nagyon 
örülünk a lakásnak, de 
úgy gondoljuk, hogy kissé 
körültekintőbb és szigo
rúbb minőségi átvételt, s 
főképp a költözésre telje
sen működő liftet kellett 
volna előkészíteni.

Hegyi Józsefné 
IV-es üzem

SZERKESZTŐI
MEGJEGYZÉS

A kérdéses időpontban a 
liftet a Pécsi Villamos Sze
relő és Gépjavító Vállalat 
dolgozói „üzemeltették”, a 
sárga függönyt a budapesti 
Vászon-Redőny Gyár ille
tékesei szerelik.

túrpalotára —• a Mecsek 
Áruházzal szemközti téren
— nincs pénz, nincs kapa
citás. Mindannyian olvas
suk a napi sajtóban, hogy 
két utcányi, apró községek
ben sorra nyílnak széles
vásznú filmszínházak. Ne
künk nem jut egy? Sorra 
épülnek az ország különbö- 

•ző városaiban a szebbnél 
szebb kultúrcentrumok, 
Ide nem jut egy’ Szeren
csére megszűnt az a káros 
szemlélet, hogy vagy kul
turális létesítmény, vagy 
lakás. Mai modern, szocia
lista életünkhöz mindkettő 
kell, egymástól elválaszt
hatatlanul. Tisztában va
gyok azzal, hogy vannak 
gazdasági keretek, és kevés 
az ember. Ne akarjunk te
hát kultúrkombinátot, 
sportkombinátot. Építsünk 
olcsóbban filmszínházat, 
létesítsünk könyvtárat, ter
vezzünk az új iskolákhoz 
egy-egy tanmedencét. Ha 
kicsinyek a lehetőségeink, 
akkor tíz milliókban gon
dolkozzunk és ne száz mil
liókban, mert abból —
— pénz hiányában —egye
lőre úgysem lesz semmi.

Várjuk tehát az egysze
rű mozit a térre, s talán 
lesz lehetőség arra is, hogy 
a filmszínház épületében, 
3—4 teremben egy város
részünkhöz, hozzánk méltó 
könyvtár is helyet kapjon. 
A jelenlegi „birkalegelő” 
többi helyére pedig elkép
zelhető lenne egy földszin
tes, csupaüveg üzletsor. 
Emelné a városrész-köz
pont nappali és esti képét, 
tehermentesítené a pécsi 
belvárost, növelné az áru
kínálatot a III. kerületben. 
Izgatott reménnyel várjuk 
tehát a válaszokat, s azon 
túl a gyors tetteket. 30— 
40 ezer ember kulturáló- 
dásának, művelődésének 
ügye nem lehet közömbös, 
sem a város, sem az or
szág vezetői számára.

Érdi Krausz Gábor

összetétele teljesen felol
dotta a feszültséget. Az 
ismerkedési estet követte a 
veszprémi kirándulás, ahol 
a vendégeknek tetszett az 
átalakulóban levő modern 
belváros. A következő 
program Pécsre szólította a 
vendégeket, ahol Tóka Je
nő elvtárs, vállalatunk 
igazgatója fogadást adott 
számukra, amelyről. — 
ahogy mondták — sokáig 
nem fognak megfeledkez
ni, azt követte egy rövid 
városnézés, majd a két hét 
legmeghatóbb programja: 
koszorúzás a harkányi hő
si katonai temetőben. Di- 
miter Sztoimenov és Ec
kert Péter elvtárs helye
zett el koszorút, miközben 
nemzeti szokás szerint 
térdre ereszkedett a cso
port valamennyi tagja. A 
rövid harkányi tartózkodás 
után került sor a jól meg
szervezett baráti találkozó
ra a központ ifjúsági klub
jában. Itt alkalom nyílt a 
Bulgáriában járt magya
rokkal való találkozásra. A

programban szerepelt még 
egy badacsonyi kirándulás, 
egy esti hajózás, tihanyi 
kirándulás és egy nap Bu
dapesten.

A vendégek megérkezése 
előtt sokat aggódtunk, hogy 
viszonozni tudjuk-e majd 
mindazt, amit a mieink 
kaptak Bulgáriában. Ven
dégeink a nap szinte vala
mennyi szakában közölték 
megelégedésüket. Mint 
vendéglátók először aggód
tunk az időjárás miatt is, 
de az első hűvösebb napot 
nagy kánikula követte. A 
búcsúesten a bolgár—né
met és magyar üdülőven
dégek magasszintű kultúr 
és politikai hozzáállásról 
tettek tanúbizonyságot, 
összegezve úgy látjuk el
értük a célt, ezúton is erő
södött barátságunk bolgár 
barátainkkal, sőt elősegí
tettük ezt a bolgár és né
met vendégek között is.

Marinov Dezső
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21 országba
viszik
jóhírünket

Az alumínium, a magyar 
ezüst általában közel áll 
a magyar emberek szívé
hez, nemcsak azért, mert 
a mindennapi életben szin
te mindenhol találkozunk 
hasznosságával, de azért 
is, mert közismerten egyi
ke nemzeti kincsünknek, 
miben a világranglistán is 
előkelő helyet foglalunk el. 
Hát hogyne állna közel az 
én szívemhez, amikor az 
elmondottakon kívül én az 
alumínium olvasztó mel
lett cseperedtem emberré, 
ott tanultam meg a szocia
lizmus első leckéjét, ha 
nem is itt találkoztam elő
ször a munkásmozgalom
mal, de itt lettem tagja 
pártunknak. E gondolatok 
keveregtek akaratlanul is 
agyamban, amikor vona
tunk vágtatott a rekkenő 
hőségben a dunántúli lan
kákon a várossá nőtt Ajka 
felé, a magyar ezüst egyik 
fellegvára felé.

A másik gondolatsor, 
amelyről ugyancsak szól
nom kell egy mondatban, 
hogy a kedves olvasó meg
értse nem is tagadott elfo
gódottságomat, hogy 22 év 
eltelte után először utaz
tam volt munkahelyemre, 
ami mint az előzőekből ki
tűnik, számomra nem csak 
munkahely volt. Szombat
hely felől érkezve Deve- 
cser és Kolontár után már, 
otthonosnak tűnt a hatal
mas gyáróriás, de a mére
tek mégis elkápráztattak. 
Igaz, negyed évszázaddal 
előtte sem volt éppen kis- 
kiterjedésű a gyár, de 
most?! Egyszerűen nem ta
lálok jelzőket. A vonatról 
leszállva bizony hiába ke
restem a régen ismert be
járatot, a portásfülkével. 
Kijött a gyár hatalmas, 
modern épület vonala a 
volt kapuig, sőt még ki- 
jebb is.

Készül a

ba, Törökországba, szinte 
valamennyi kontinensre.

A fejlődésnek azonban ko- 
rántsincsenek még a csú
csán. A magyar-szovjet tim
föld és alumínium egyez
mény következtében a 2. sz. 
timföldgyár felépítésével és 
további építésekkel a IV. 
ötéves terv végén elérik, 
illetve meghaladják a fél
milliós tonna éves timföld
termelést és az alumínium 
kohó termelése 1980-ban 
pedig 28 ezer tonnáig 
emelkedik. Ezek kápráza
tos, bár már-már emberi 
közelségű tervek, de nap
jainkban mégcsak kézzel
fogható gondokat jelente
nek, A gyár vezetőségének

Látogatás as alumíniumgyártás egyik fellegvárában Új emberek
Nem számoltam a szív

verésemet, de biztosan re
kordot döntögetett, amikor 
a pártiroda ajtaján kopog
tattam. Rövid tájékozódás 
és megtudtam, hogy Czig- 
ler Károly elvtárs, a pb 
titkára, aki már az „én 
koromban’’ is vezető sze
repet töltött be a gyárban 
szabadságon volt. Így he
lyettese Kormanik János 
elvtárs az ágit. prop. fele
lős „kolléga” vett pártfo
gásába és kalauzolt a to
vábbiakban. ö jóval eljö
vetelem után került a 
gyárba, de igazán kedves 
volt és készségesen telje
sítette minden kérésemet, 
csak úgy, mint Marschek 
Zoltán igazgató elvtárs, aki 
régi ismerősként fogadott 
és a készülő képes riport
hoz minden szükséges ada
tot megadott.

A timföldgyártás hét, 
az alumíniumgyártás két
szeresére emelkedett ez idő 
alatt. Az 1943-ban, jelen
tős német-tőke befolyással 
épített gyár eredetileg 20 
ezer tonna timföld és 10 
ezer tonna alumínium elő
állítására épült, de ezt a 
kapacitást csak 1950-ben 
érték el valójában. Az öt
venes évek elején indult 
bővítési és korszerűsítési 
beruházások következtében 
1971-ben már megközelítik 
az évi 140 ezer tonna tim
föld és meghaladják 20 
ezer tonna alumínium elő
állítási ütemet. A zömében 
saját tervezésű és kivitele
zésű felújítás következté
ben az egy főre jutó ter
melési érték a timföld- 
gyártásban az 1947-es 44 
tonnáról 1968-ban 303 ton
nára, ugyan ez idő alatt 
az alumínium termelése 22 
tonnáról 61 tonnára nőtt 
munkásonként.

A gyár ma fő- és mel
léktermékeiből mintegy 25 
hazai megrendelőnek szál
lít és összesen 21 országba 
exportál. A kereskedelmi 
partnerek között a Szov
jetunió, Lengyelország, 
NDK mellett találunk csak
nem valamennyi fejlett 
nyugati államból megren
delőket, mint pl. USA, 
Anglia, Japán, NSZK, de 
szállítanak Finnország
ba, Ausztráliába, Brazíliá-

timföld
gondjairól kérdezve Mar
schek eltárs ugyanis két 
olyan problémát emel ki, 
amelyekkel vállalatunk is 
küzd: a munkaerő és a 
beruházás problémája.

A beruházás gondjainak 
érzékeltetésére elég ha 
megemlítjük, hogy abban 
13 fő-, egy sereg mellék
és alvállalkozó vállalat mű
ködik közre. A létszám 
gondokat pedig nem csak 
a jelenlegi termeléshez 
szükséges munkaerő bizto
sítása jelenti, de toborozni 
kell a jövőre induló új 
timföldgyár műszaki és 
munkás kollektíváját, sőt 
be kell segíteni a kivitele
ző vállalatok ilyen gond-

Az üzemi épületek egy része

jaiba is. Hogyan oldják 
meg?

Nehezen, de megoldják. 
A gyárban évek óta folyik 
technikus és szakmunkás- 
képzés. Kihelyezett vegyi, 
villamos és gépész techni
kumi osztály működik a 
gyárban és érettségizett 
hallgatókból még egy két 
éves tagozat is működik. 
Az itt tanulók napi mun
kájuk mellett heti 3—4 
délután végzik gyári okta
tói, tanulmányi segítséggel 
iskolájukat és nem rossz 
eredménnyel. A gyár hom
lokzatára tehát, mint igaz
gató elvtárs megjegyezte 
ki lehetne írni a taninté
zet jelzőt is. A szakmun
kásképzés is hasonló in
tenzitással folyik, de fel
mérhetetlen segítséget je
lentett és jelent e gon
dok megoldásában
az izmosodó törzsgár
da, a munkás kollektíva.

88 szocialista brigádban 
kb. 1800 dolgozó tevékeny
kedik és munkájuk ered
ményességéről mindennél 
fényesebben beszélnek az 
évről évre teljesített és. 
túlteljesített tervek, az, 
hogy eddig négy alkalom
mal nyerték el a SZOT 
Vándorzászlaját. A szociá
lis gondokon szépen fejlő
dő lakótelep, üzlethálózat, 
orvosi és fogorvosi rende
lő, üdülő és horgásztanya 
enyhít.

Sok mindenről beszélget
tünk még, majd arra a 
kérdésre, hogy milyennek 
látják az együttműködést 
vállalatunkkal — Marschek 
elvtárs utalt arra, hogy 
volt és van ilyen kapcso
lat. Szakembereink több
ször jártak már Ajkán és 
gumizórészlegünk rendsze
resen dolgozik számukra.

Gyümölcsözőbb együttmű
ködést lehetne viszont meg
valósítani a vegyi folyama
tok további műszaki fejlesz

Csapolják az alumíniumot

tésében, az automatizálás
ban. Erre Marschek elv
társ szerint nemcsak a köl" 
csönös igény van meg, de 
az együttműködés tárgyi és 
személyi feltételei is adva 
vannak mindkét vállalat
nál, pontosabban esetünk
ben az ÉDÜ vonatkozásá
ban. Vállalatunk illetéke
sei gondolom nálam job
ban ismerik e lehetősége
ket és ha az Ércbányász 
nyilvánossága a tájékozta
tás, a barátság elmélyítése 
mellett még ebben is köz
re tud működni szerény 
eszközeivel, úgy azt nagyon 
szívesen, tesszük.

Az Igazgatói szobában el
hangzottak a röviddel utá
na sorra kerülő üzemláto
gatáson az élő valóságban 
bontakoztak ki. A működő 
timföldgyár magasszintű 
automatizáltsága, a mun
kaszervezés magas foka az, 
amely a hatalmas méretek 
mellett elámítottak, de az
ért a legnagyobb meglepe
tés, volt munkahelyemen, 
a kohóban ért. Hiába ke
restem a 25 évvel ezelőtti 
emberkínzó szerszámokat, 
szerencsére mindenütt a 
gép fogadott és olyan jó 
levegő — a kinti kánikulai 
meleg ellenére — amely
ről két évtizeddel előtte 
mégcsak álmodni sem mer
tünk. Az öntödében pedig 
a vakító csillogásé, finomí
tott alumíniumtömb he
gyek várták indulásukat, 
hogy elvigyék a magyar 
ezüst munkásainak, alkotó 
műszakijainak jó hírnevét 
az egész országba és a 
földkerekség öt kontinen
sére. Jó utat alumínium, 
üdvözlet azoknak, akiknek 
alkotómunkája következté
ben olyan szép csillogóvá 
váltál.

Tóth Béla

Az üzemi balesetek után 
járó kártalanításról

A Mecseki Ércbányász 
1971. év július 1-i. számá
ban a „Munkaügyi döntő
bizottságunk éves munká
járól” című cikkben a dön
tőbizottság javasolta, hogy 
az üzem értesítse az üze
mi balesetet szenvedett 
dolgozót, hogy milyen tör
vényadta lehetőségeken be
lül, milyen fórumhoz kell 
fordulni, hogy a keresetki
egészítést megkapja. Elöl
járóban megszeretném em
líteni, hogy az újságban 
felvetett javaslatot a kiér
tesítéssel kapcsolatban 
1964. év óta az üzem a 9. 
sz. Igazgatói és a 2/1964. (IV. 
3.) MüM és a 4/1967. (VI. 
8.) módosított MüM rende
let alapján végrehajtja. 
Tekintettel arra, hogy 
problémaként ismét felve
tődött a baleseti kártérítés, 
ezért néhány szóval tájé
koztatnám az újság hasáb
jain is a dolgozókat.

Minden dolgozó az üzemi 
baleset kivizsgálása után, 
akár felelős, akár nem a 
bekövetkezett balesetért, a 
baleseti jegyzőkönyvvel 
együtt kap egy „Felhívás 
a kárigény bejelentésére” 
nyomtatványt, ezen nyom
tatvány 2. oldalán részle
tes tájékoztatás van az el
maradt jövedelemről, a 
dologi kár, és költség kia
dásokról.. A dolgozó kap 
egy nyomtatványt kárigény 
bejelentésére. Erre a 
nyomtatványra kell ráírni 
a dolgozónak, hogy az el
szenvedett üzemi balesettel 
kapcsolatban milyen károk 
megtérítését kéri. Ezt a 
kárigény bejelentési nyom
tatványt kitölti a dolgozó 
és leadja a biztonságtech
nikai csoporthoz. A bizton
ságtechnikai csopoit a vál
lalat biztonságtechnikai 
osztályához javaslattal 
megküldi. Meg kell emlí
teni, hogy az a dolgozó 
kap kereset és táppénz kö
zötti kiegészítést, aki a be- 
következett balesetével 
kapcsolatban óvórendsza
bály mulasztást nem kö
vetett el. A biztonságtech
nikai osztály az üzemi ja
vaslat alapján határozatot 
hoz, s ezt a határozatot 
megküldi a balesetet szen
vedett dolgozónak és az 
üzemnek. E határozat alap
ján az üzemi kifizetőhely 
a jogos kárigényét kifize
ti.

Lischka. György

kovácsai
Nem az ismert könyvet 

kívánom elemezni, de 
akikről szólni akarok, meg
érdemlik ezt a jelzőt. Mi
ről is van szó7 A Szolgál
tató Üzem dolgozói a gaz
dasági feladataik sikeres 
végrehajtása mellett, szá
mos társadalmi feladatót is 
végeznek. Ide tartozik töb
bek között az iskolai pat- 
ronálás. Üzemünk párt-, 
Szakszervezet és KISZ- 
szervei két iskolát is pat
ronálnak. A Móricz Zs. té
ri és a Karikás Frigyes 
általános iskolákat. Ez a 
patronálás nem névleges, 
komoly nevelő munka van 
mögötte. Szocialista bri
gádjaink egy-egy osztályt 
vállaltak és szinte már is
merősként járnak a gyere
kek között. Mindkét isko
lában úttörő és veterán ta
lálkozókat szerveztek, ahol 
a munkásmozgalomról, a 
napi feladatokról beszél
gettek el a gyerekekkel. 
Üzemlátogatásra hozták el 
az iskolásokat, hogy köz
vetlen élményük legyen a 
termelésről is. A hazafias 
nevelés terén, lövészverse
nyeket rendeznek az isko
lák között, a győzteseknek 
kis ajándékokkal kedves
kednek. Fokozott volt ez 
az együttműködés az idén, 
amikor az úttörő mozga
lom 25 éves jubileumát ün
nepeltük. A Móricz Zs. té
ri iskola ünnepségén az el
nökségben ott ültek üze
münk gazdasági és társa
dalmi vezetői. De ott vol
tak a szocialista brigádok 
képviselői is, akik az új
donsült kisdobosok és úttö
rők nyakkendőjét kötötték 
meg.

Emlékezetes jelenet volt 
ez úgy a gyermekeknek, 
mint a felnőtteknek. Csa
pó Dezső elvtárs üzemünk 
dolgozója, mint veterán 
úttörő-vezető, egyenruhá
ban adta át az üzemi 
KISZ ajándékát, egy raj
zászlót. Ezek a kis epizó
dok nem egyszerű ünnepi 
külsőségek, a gyerekek és 
patronálóik között komoly 
és bensőséges kapcsolatok 
alakultak, amit aláhúz, 
hogy a gyerekek spontán 
felszólalásukban kérték, 
hogy máskor is ugyanazon 
elvtársak menjenek hozzá
juk. Miért ez a ragaszko
dás? Azért, mert ezek az 
elvtársak felnőttekként ke
zelik őket, és minden kér
désükre a legőszintébb vá
laszt adják. Megmagyaráz
zák azt is, hogy bizony az 
életben buktatók is van
nak, de szívós és becsüle
tes munkával olyanra for
málhatják a világot, ami
lyennek azt a tiszta gyer
mek szívek elképzelik. Ez
ért tartom én ezeket az 
embereket az új emberek 
kovácsainak.

Hegyi József

— Én jó anya lennék — 
mondja egyikük — csak ne 
vennének annyi időt el a 
gyerekek.



4 ércbányász 1971. AUGUSZTUS 1.

Mozgalmi
életünk
hírei
A.7. ÉDÜ üzemi pártbi

zottsága legutóbbi ülésén, 
amelyen a pártalapszerve- 
zetek titkárai is résztvet- 
tek, értékelték a pb 1970. 
évi november 20-i határo- 

. zatának végrehajtását. A 
beszámolót dr. Hadnagy 
Árpád elvtárs tartotta. Az 
ülésen kilenc pb-tag, há
rom alapszervezeti titkár 
szólalt fel. A hozzászólók 
egyetértettek a beszámoló
ban elhangzott értékelés
sel, élesen vetették fel a 
jelenleg jelentkező negatív 
problémákat. A pb-ülés 
úgy foglalt állást, hogy a 
vitában elhangzott javasla
tokkal feldolgozva emlé
keztetőt készít* és kifogja 
adni a pártalapszervezetek- 
nek és a pb-tagoknak. Az 
üzemi pártbizottság az 
1970/71. évi pártoktatásban 
résztvett hallgatóknak és 
propagandistáknak mintegy 
000 forint értékű könyv- 
jutalmat osztott ki.

Július 13-án a Hl-as üzem 
pártbizottsága ülést tartott, 
melynek napirendjén a 
pártszervezet ideológiai és 
politikai helyzetének elem
zése, és a további felada
tok meghatározása, vala
mint az 1970/71-cs pártok
tatás értékelése, és az 
1971/72-es pártoktatási év 
szervezési feladatainak 
megvitatása szerepelt.

A II. sz. Bányaüzem 
szakszervezeti bizottsága 
autómosót és barkácsmű- 
helyt építet az üzemi dol
gozók részére. A gépkocsi 
tulajdonosok havi tagdíj el
lenében itt moshatják és 
gondozhatják autóikat, il
letve a többi dolgozók itt 
készíthetik el hulladék 
anyagokból a dísztárgya
kat, akváriumokat stb.

A II. sz. Bányaüzem gaz
dasági és politikai vezetése 
megrendezte az immár ha
gyományos abaligeti juniá- 
list, amelyen 400-nál több 
üzemi dolgozó és családtag 
szórakozott a sok játékkal, 
vetélkedővel és fürdéssel 
tarkított kiránduláson.

„Fényt a tanyai iskolák
nak” — mozgalom köve
tésre talált a II. sz. Bánya
üzemben is, ahol a KISZ- 
szervezet kezdeményezésére 
gyűjtés indult, amelynek 
eredményeképpen 3300 fo
rintot fizettek be a Fáklya 
Klub címére.

Pécsett három lakásgaz
dálkodási társadalmi bi
zottság működik a városi 
tanács kerületi hivatalai 
mellett. A III. kerületi hi
vatal mellett működő bi
zottságban vállalatunk dol
gozói közül Pető Ernő bá
nyamérnök, dr. Tóth Fe
renc normás és Békés Sán
dor szállítási felvigyázó 
vesz részt a munkában. A 
megbízatásuk négy évi idő
tartamra szól.

A július l'i számban kö
zölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Mongolok titkos történe
te, Szuhe-Bator, Űj al
kotmány, Ojdov és Van- 
gan, Nagy Népi Hurál, 
Csojmbol.

Könyvjutalomban részesült: 
Mihályi István (Szolgáltató 
Üzem), Sára Elemér (Kuta
tó-Mélyfúró Üzem).

A modellező Európa-bajnokság 
eseményei képekben

Mint korábbi számunkban ismertettük, egy hétig 
folytak a körrepülő modellek Európa-bajnokság küz
delmei a kiserdő melletti pályán. A nemzetek díját 
ismét Magyarország nyerte. Műrepülésben Gábris cseh
szlovák versenyző megőrizte első helyét, mögötte 
Egervári dr. az ezüstérmet szerezte meg. Csapatban 
az aranyérmet a magyarok hozták el. A sebességi ka
tegóriában az olasz csapat jeleskedett. A Team-ra
cing kategóriában versenyzőink közül a Mohai—Mar- 
kotai páros az 5., Molnár L.—Kuti a 9. és Molnár 
E.—dr. Nyárádi a 21. helyen végzett.

A sebességi kategóriában győztes olasz csapat

Az ezüstérmes magyar csapat
* ...

A Tcam-racingban Mohai a körben

Nem elég 
óhajtani
a békét
MHSZ szervezeteink 
a béke ügyét szolgálják

A nemzetközi imperializ
mus agresszív éle, akár
csak korábban, elsősorban 
a szocialista országok népei 
ellen irányul. Hogy eddig 
sikerült elhárítani az újabb 
világháborút, megakadá
lyozni a nukleáris katasz
trófát, mindenekelőtt a 
Varsói Szerződésbe tömö
rült szocialista országok 
erejének, honvédelmi fel- 
készültségének tulajdonít
ható. A szocializmus és a 
béke egymástól elválaszt
hatatlanok. A mi szocialista 
valóságunk békeszeretetre 
nevel. Olyan ember típu
sát teremti meg, aki őszin
tén óhajtja a békét, de a 
békéért való küzdelemben 
nem ismeri el a pacifista 
felfogást. Szocializmust 
építő hazánkban a béke vé
delme és a dolgozók hon
védelemre való felkészítése 
szoros egységben, egymás
ra gyakorolt kölcsönhatás
ban nyilvánul meg. Kifeje
zésre jutnak ebben azok a 
gondolatok, amelyeket tör
ténelmünk nagy alakja, 
Kossuth Lajos több mint 
egy évszázada fejtett ki 
nemzetünk előtt.

„Én becsületes békét aka
rok, s mivel ezt akarom, 
okvetlenül szükségesnek 
tartom, hogy nagyszerű 
harcra készüljünk fel min
denek előtt. Ha készülünk, 
nem fogunk megtámadtat- 
ni, ha nem készülünk meg- 
támadtatunk. A gyengének 
békéje kegyelemtől függ. 
Az erős békéje biztosítékát 
önmagában hordja ..

Kossuthnak ezek a gon
dolatai hazánkban csak a 
szocializmusért folytatott 
harcban nyertek igazi tar
talmat és váltak a honvé
delmi felkészülés ösztönző 
erőivé. E gondolatok telje
sednek ki ma a Varsói 
Szerződésbe tömörüit szo
cialista országok egyesült 
erejében, ahol a fegyver 
csakis arra kell, hogy véd
je a szocialista országokat 
az agresszív erőktől, védje 
a szabadságot és független
séget, a békét az egész vi
lágon.

P. J.

Utazás Lengyelországba
Az Express Ifjúsági és 

Diák Utazási Iroda szer
vezésében 1971. július 5— 
15 között egy 35 fős cso
port járt Lengyelországban. 
A résztvevők zömmel vál
lalatunk dolgozói voltak. 
Erről az útról szeretnék be
számolni a teljesség igénye 
nélkül. A szokásos előké
születek után ültünk . vo
natra Budapesten, hogy 
megismerkedjünk a baráti 
Lengyelország tájaival, fia
taljainak életével. Másnap 
délben, kissé fáradtan ér
keztünk meg Varsóba, ahol 
egy modern 17 emeletes 
szállodában helyeztek el 
bennünket. A Hotel Ri
viéra minden kényelemmel 
felszerelt ifjúsági szálloda, 
kiszolgáló és szórakozó 
egységekkel. Általában itt 
kapnak elhelyezést a Var
sóba látogató nemzetek fia
taljai. Itt tartózkodásunk 
második napján körsétát 
tettünk Varsóban. A sokat 
szenvedett és földig lerom
bolt főváros újra felépült 
és nekünk, idegeneknek

KERESZTREJTVÉNY
30 éve, 1911. augusztus 4-én halt meg Babits Mihály, a 

modern magyar irodalom vezéralakja. Rejtvényünk vízsz. 
1. folytatva függ. 15. és vízsz. 27. sorában Sírverséből idé
zünk. Beküldendő e sorok megfejtése 1971. augusztus 10-ig 
a szerkesztőség címére. A helyes megfejtők között könyve
ket sorsolunk ki.

A hátrány ami előnnyé változtatható
A kosárlabdában is véget 

értek a tavaszi küzdelmek. 
A bajnokság befejeztével 
az Ércbányász csapata 4 
győzelmével a 12. helyen 
végzett és mindössze két 
csapatott előzött meg 3, il
letve 2 ponttal. Helyzetük 
tehát nem a legkedvezőbb, 
a kiesés fenyegeti az együt
test. Hogy ezt elkerüljék és

előrébb jussanak, nagyon 
komoly helytállásra lesz 
szükség az őszi szezonban. 
Képes lesz-e erre a csapat, 
azt megjósolni nem lehet. 
Olyan problémák merültek 
fel a bajnokság folyamán, 
amelynek megoldásához 
hosszabb időre van szük
ség, mint egy, vagy két 
forduló. A csapat túl ko
rán került az NB Il-bé. 
A játékosok átlagéletkora 
18 év, ami most hátrányt 
jelent, de a jövőt illetően 
feltétlenül előny, ha most 
sikrül megkapaszkodniok.

Kovács Miklós
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Vízszintes; 12. Svájci kanton. 
13. Idegen női név. 14. Duga
szok 15. Becézett női név. 16. 
Vas vegyjele. 18. Figyelmeztet. 
19. Feltételes kötőszó. 21. Sze
mélyes névmás. 22. Csapadék. 
23. Kossuth-dljas költőnk. 25. 
Szovjet város Tallin közelében. 
28. Napszak. 29. Csapongó. 31. 
Hegyén adóállomás üzemel. 32. 
Vagdos. 34. Igen — oroszul. 35. 
Német személyes névmás. 36. 
Mássalhangzó — kiejtve. 38. 
Van — németül. 39. Veszélyben 
a királynő (ford.). 40. Időhatá
rozó szó. 41. Mint vízsz. 12. 
43. Téli sportot űz. 44. Kötő
szó. 46. Házi állat. 47. Feke
te. 48. Majdnem hozam! 49. 
Érzékeli. 51. ZÉI. 52. Magához 
tér. 53. Vallási cselekmény, de 
bűnesetnél is előfordul. 55. 
Mássalhangzó - kiejtve. 56. 
Áruba bacsátötta. 58. Jugoszláv 
város a Vaskapu közelében. 
59. Kevert kefe. 60. Hamar kö
zepe. 62. Főnévképző. 63. Csa
ládhoz tartozik. G5. Mással
hangzó — kiejtve. 66. Olasz vá
ros. 68. Véd. 70. Fogyasztá. 72. 
KO. 73. Zenés, táncos műsor. 
75. Becézett női név. 76. Női 
név.

Függőleges: 2. Tejtermék. 3. 
Három — oroszul. 4. Mutató
szó. 5. GG. 6. Össze-vissza 
sír. 7. Művészeti ág. 8. Hely
határozó. 9. Időhatározó. 10. 
GT. 11. Visszatör! 16. Fölé he
lyez. 17. Gazdára talált. 19. 
Megy. 20. Becézett szülő. 23. 
Középen szerzik! 24. Halfajta. 
25. Évszak. 26. Becézett férfi
név. 27. Lopva figyel. 30. Ré
szemre. 33. Talál. 35. Napszak. 
37. Érzelem. 42. Római számok. 
43. Emelget. 44. Nem sima fe
lület. 45. Magatartási és cse
lekvési forma. 48. Északi fér
finév. 49. Már nem él. 50. 
..........-vérig. 52. A jó kés jel
zője. 54. AJ. 56. Földművelő 
eszköz. 57. Szerelem több ide
gen nyelven. 61. Francia város 
Nimes közelében. 64. Az ő tu
lajdona. 66. Elektromos töltésű 
részecske. 67. Latin üdvözlés, 
G8. Oldoz. G9. Üt - latinul. 71. 
Kötőszó. 72. Kiejtett mással
hangzó. 74. Kutatása jelenleg 
folyik. 75. Római számok.

Juhász Károly

nagyon tetszett. Az utcák ! 
tágasak, rengeteg a park. I 
Az újjáépítésnél gondosan 
ügyeltek arra, hogy Varsót : 
lehetőleg a régi formájá
ban építsék fel. Magyar | 
vezetőnk szinte minden ér
dekességet igyekezett meg- ; 
mutatni. Elvitt bennünket 
a varsói gettóhoz, ahol tíz
ezrek áldozták életüket. 
Emléktáblák tömkelegé em
lékeztet a szenvedésekre az 
egész városban. Megtekin
tettük a gestapó-székházat 
is. Döbbenettel álltunk a 
„kín és szenvedés házában”, 
s lehajtott fővel tisztelettel 
adóztunk a sok mártír em
lékének. A Lazenszky-park- 
ba mentünk ezután, mely
nek lenyűgöző látványa fe
ledtette kissé a gestapó- 
székház komor hangulatát. 
A hatalmas kiterjedésű 
park gyönyörű sétányaival, 
a tóba épült palotáival 
szép élményt jelentett. A 
szász királyok palotája és 
kertje is nagyon szép volt. 
Itt látható az Ismeretlen 
Katona Sírja, ahol állan

dóan díszőrség áll, és órán
ként váltja egymást. A ren
geteg látnivaló szinte el-! 
vette időérzékünket. A Var- 
só-múzeumban megtekin
tettünk egy dokumentum
filmet, mely Varsó lerom
bolásáról szól. Jellemző a 
hatalmas barbárságra és 
pusztításra, hogy a háború 
után komolyan gondolkoz
tak azon: másik helyen 
építik fel a fővárost, hi
szen romhalmaz volt az 
egész. Vannak olyan vá
rosrészek, melyek a romok 
tetejére épültek, s így ma
gasabban fekszenek a töb
binél. Külön programként 
megtekintettük a Tudo
mány és Technika Palotá
ját, amely a szovjet nép 
ajándéka. A 30 emeletes 
felhőkarcoló 3300 termet 
foglal magába. Megtalálha
tó itt a színháztól kezdve 
az uszodáig minden. Gyors- 
liftek szállítják az ember
áradatot. Rengeteg a láto
gató. A harmincadik eme
letről gyönyörű a kilátás a 
hatalmas kiterjedésű fővá

rosra. Jelenleg 1,300.000 la
kosa van Varsónak.

Kuriózum volt számunk
ra a varsói „csuhi”, azaz 
a piac, ahol az égvilágon 
minden megtalálható és 
hangulatos alkudozás köze
pette megvásárolható.

Háromnapi szemlélődés 
után továbbutaztunk észak
ra, Gdyniába, a Balti-ten
ger partjára. Hétórás vo
natozás után mentünk 
szálláshelyünkre, ahonnan 
gyönyörű kilátás nyílt a 
tengerre. Megérkezésünk, 
elhelyezkedésünk után a 
csoport egy része felkere
kedett, hogy megnézze a 
tengert. A partmenti erdő
ségen átvágva, ismeretlen 
erdei ösvényeken, hosszas 
keresgélés után meg is ta
láltuk, s a bátrabbak es
ti tengeri fürdőt is vettek.

Két éjszaka és egy egész 
nappal jöttünk gyorsvona
ton, mire hazaérkeztünk, 

i Fáradt volt a társaság, de 
nem sokat törődtünk ezzel, 
hiszen sok-sok élménnyel 

J és tapasztalattal lettünk
I gazdagabbak.
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Bányásznapi készülődés a IV. sz. Bányaüzemben

Az első félévben
teljesítettük az „Élüzem” cím feltételeit

166 ezer forint jutalom a legjobbaknak

VIII. ÉVF., 16. SZÁM

A népszerűség „titka"
Amikor a vezetők és a 

beosztottak viszonyáról 
esik szó a XXI-as üzemben, 
példaként emlegetik Horr 
váth József körletvezetőt, 
aki a mindennapi munka
végzés során bátran tá
maszkodhat embereire, 
mert azok hallgatnak rá, 
és követik őt. Erről a té
máról beszélgettem a na
pokban vele, amikor éppen 
csendes volt a körletveze
tői iroda. Azt szerettem 
volna megtudni: mi a tit
ka népszerűségének.

— Hat év óta — mióta 
önállóan vezetem ezt a 
körletet — módszeresen 
arra törekedtem, hogy 
megnyerjem az emberek 
bizalmát. Mindig egy ki
csit pszichológusnak is kel
lett lenni, hiszen az em
berek magánélete, hangu
lata kihatással van a mun
kára is, s a megértésért, 
az együttérzésért ugyanazt 
kapom tőlük. Valameny- 
nyien tudjuk, hogy a tót
vári bányamező az üzem 
legrégebbi területe, laza a 
kőzet, s szinte állandó az 
omlásveszély. Ezen kívül a 
bakonyai fejtések alatt 
történik a művelés, s ez 
még csak komplikálja a 
helyzetet.

Ez a tény mennyiben és 
hogyan befolyásolja a 
munkavégzést?
— A technológiai fegye

lem szigorú betartására 
volt és van szükség. Erre 
rá kellett szoktatni az em
bereket. Sikerült elérni, 
hogy a biztonságos mun
kavégzés terén komoly 
eredmények születtek. Ma 
már megközelítően olyan 
állapotok vannak, ami
lyent a KBF megkíván, s 
ez elsősorban annak kö
szönhető, hogy az embe
rek megértették: az ő ér
dekükben, biztonságuk ér
dekében történnek bizo
nyos intézkedések. Ezt a 
megértést tanúsítja, hogy 
a szemlék alkalmával a 
körletben büntetés nem 
volt, valamint sorozatos 
mulasztások nem történ
tek.

Egész beszélgetésünk 
ideje alatt feltűnt, hogy 
nem magáról, hanem az 
emberekről, a munkáról, a 
tennivalókról beszél. Pedig 
lenne mit mondani saját 
magáról is: hat év alatt 
háromszor lett „Kiváló 
dolgozó”, s ez nem vélet
len. Az elmúlt négy évben 
az üzemi szakszervezeti ta
nács tagja volt. s két al
kalommal választották meg 
pártbizottsági tagnak. Te
vékenyen részt vesz a köz- 
gazdasági bizottság mun
kájában, s e mellett a 
Marxista—Leninista Esti 
Egyetem másodéves hall
gatója. Mindig szakít időt 
arra, hogy elbeszélgessen 
az emberekkel, meghall
gassa problémáikat, mert 
azt vallja:

— Meg kell hallgatni az 
emberek problémáit, s 
amennyiben lehet, segíteni 
kell azokon. Ha az embe
rek érzik a segíteniaka- 
rást, bizalmukba fogadják 
a vezetőt, s a jót és a 
rosszat is meg merik neki

ÁRA 50 FILLÉR

mondani. Ez mindkét fél 
munkáját megkönnyíti.

Amikor 1965-ben körlet
vezető lett, általában olyan 
csapatokat kapott, akikre 
az üzem nem épített kü
lönösebben. Ö ezekkel is 
tudott dolgozni. Az embe
rekkel közösen stabil bri
gádokat alakítottak ki. Ma 
is a tudatos csapatépítés 
elvét követi. Évente 1—2 
brigád kialakításán, „fel
hozásán” fáradozik. Példá
nak említette a 8-as és a 
63-as csapatot, melyekkel 
kezdetben sok probléma

Alkotmányunk ünnepén
Nagyobb ünnepeken ha

gyomány nálunk a szám
vetés, visszapillantás a 
megtett útra. Az elmúlt 
esztendőkben azt is meg
szoktuk, hogy akkor igazi 
az ünneplés, ha eredmé
nyeket mutat fel. Augusz
tus 20-án Alkotmányunkat 
ünnepeljük, a szocialista 
alkotmányt, amelynek szü
letését az tette lehetővé, 
hogy 1945. április 4-én a 
testvéri szovjet nép hadse
regének hősi áldozata árán, 
a történelemben először 
került tartósan a magyar 
dolgozó nép kezébe a ha
talom.

Népünk a felszabadulást 
követő 26 év alatt sokat 
tett, ami ékes bizonyítéka 
annak, hogy élni tudott a 
szabadsággal. Kádár elv
társ így beszélt erről:

„Magyar Népköztársasá
gunk Alkotmányos Tör

FÚrÓsaink Recsken
Bizonyára kevesen tud

ják vállalatunk dolgozói 
közül, hogy a Kutató- 
Mélyfúró Üzem jelentős 
megrenleléses fúrási mun
kát végez Recsk környé
kén. Tájékoztatás végett 
felkerestük Kovács István 
fúrási főmérnököt, aki 
kérdésünkre készségesen 
válaszolt.

Hogyan kerültek túró
saink Recskrc?
— A recski érckutatási 

program megvalósítása ér
dekében felsőbb utasításra 
vonultunk fel 1966 őszén, 
két géppel. Azóta megsza
kítás nélkül végzünk ott 
bérmunkát, változó gép
számmal.' Dolgoztunk már 
hat géppel is, jelenleg há
rom 1200-as fúrógépet üze
meltetünk.

Kikből tevődik össze a 
recski gárda?
— Kezdetben a teljes 

létszámot baranyai dolgo
zók képezték. Később, ki
használva az ott jelentke
ző munkaerőkínálatot, a 
baranyai dolgozók egy ré
szét visszahoztuk. A vál
lalat illetékesei és a vár
palotai szakmunkásképző 
iskola segítségével kihelye
zett szakmunkásképző tan
folyamot szerveztünk Recs
ken. Ennek eredményekép
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volt, ma pedig ütőképes 
gárda és jó eredményeket 
produkál. A közös munka 
eredménye, hogy körzetük 
115,2 százalékkal zárta az 
1970-es esztendőt, és az 
egész évben folyó kong
resszusi munkaverseny el
ső helyezettjei lettek. Há
rom év óta kétszer nyer
ték el a „Szocialista rész
leg” megtisztelő címet, az 
idei bányásznapi munka
verseny május—júniusi
szakaszában is az élen 
voltak.

Herendi István

vénye biztosította az élet, 
a szocialista építő mun
ka feltételeit, amely kö
zött a magyar nép az 
elmúlt 26 év alatt cél
tudatos erőfeszítéssel, 
megszilárdította a szo
cialista államrendszer po
litikai és gazdasági alap
jait. Üj történelmi jelen
tőségi győzelmet aratott 
a mezőgazdaság szocia
lista átszervezésének 
megoldásával.”

Nagy út, amit 26 év alatt 
megtettünk, de előttünk 
még nagyobb út áll. Job
ban kell kihasználni a ren
delkezésünkre álló erőfor
rásokat, gyorsabban kell 
fejlesztenünk a népgazda
ságot és úgy kell dolgoz
nunk, ahogyan azt szocia
lista hazánk, népünk érde
ke elvárja tőlünk.

Panov József

pen ma már a dolgozók 60 
százalékát recski és kör
nyékbeliek képezik.

Milyen gyakran tudnak 
a Recsken dolgozó bara
nyaiak családjukhoz ha
zautazni?
—• A szabadszombat be

vezetése óta Recsken és 
általában Észak-Magyar- 
országon 11 napos munka
időszakaszban dolgoznak. 
Ez azt jelenti, hogy a fú
rógépek 11 napot üzemel
nek egyfolytában, utána 
három pihenőnap követke
zik.

Jelent-e előnyt üzemünk 
számára a recski mun
ka?
— Feltétlen előnyt je

lent, mégpedig többszörö
sen. A kutatás egy bányá
szati célkitűzés megvalósí
tása érdekében történik, 
mint a bányászati iparág
hoz tartozóknak, nekünk 
is érdekünk, hogy ez a 
célkitűzés mielőbb megva
lósuljon. A recski munka 
hosszú távon gazdaságos. 
Egyedül az elmúlt évben 
volt veszteség, elsősorban 
a gyémántra történt átál
lás miatt. Ez év első felé
ben már újból nyereséggel 
dolgoztunk. Az üzem ter
melési értékének mintegy 
egyharmadát kitevő bér

A IV. sz. Bányaüzemben 
az éves munkaverseny bá
nyásznapi szakasza még 
tart. A versenyben levő 
szocialista brigádok végle
ges helyezési sorrendje 
még nem alakult ki, erről 
csak a versenyszakasz be
fejezése után számolha
tunk be, mert az első fél
évi és részben a július ha
vi adatok állnak rendelke
zésre. Az első félévben az 
üzem fém kg tervét 107,5 
százalékra, fejtési to/mű- 
szak tervét 109,3 százalék
ra, vágathajtási cm/műszak 
tervét 107,3 százalékra, bá
nyafúrási fm/műszak ter

Napirenden a vállalat kiegészítő tevékenysége
Köztudott, hogy vállala

tunk az érc termelését, 
feldolgozását, a geológiai 
kutató- és fúró tevékeny
séget, valamint a saját re- 
zsis beruházások intézését 
kapta főfeladatának. Ezek 
mellett, különösen az új 
gazdaságirányítás bevezeté
se óta a termelés érdeké
ben létrehozott kapacitáso
kat igyekeztünk a népgaz
daság egésze, de a vállalat 
jövedelmezősége szempont
jából is minél eredménye
sebben kihasználni. Így ke
rült sor az öntöde, a gu
mizó részleg, a kutató-fú
ró és a műszergyártó rész
leg külső megrendelésre 
történő üzemeltetésére, ter
mészetesen a vállalati 
igények elsődleges kielégí
tése mellett. 1968-ban a 
melléktevékenység vállala
tunk alaptevékenységének 
4,4 százalékát tette ki. Ez 
az arány 1970-ben 6,7 szá
zalékra, ez évben pedig 7 
százalékra emelkedett, il
letve emelkedik. E tevé
kenységek gazdaságosak, az 
itt keletkezett nyereségkép
zés jóval magasabb, mint 
az alaptevékenység terüle
tén. Kivétel volt itt az el
múlt év, amikor a bérfú
ró tevékenység veszteséges

munka összbevételéből a 
I volumencsökkenéssel ará
nyosan nem csökkenő üze
mi általános költségek je
lentős részét tudjuk fedez
ni, ezlátal olcsóbbá válik 
a saját célból végzendő fú
rási tevékenységünk. Vé
gül nem utolsó tényező az 
sem, hogy módunk van 
képzett munkaerőt átcso
portosítani. Eddig hat recs
ki dolgozót irányítottunk 
át, csökkentve ezzel súlyos 
munkaerőgondjainkat.

Milyen technológiát al
kalmazunk Recsken?
—• Kezdetben a sörétfú- 

rási technológiát alkalmaz
tuk. Az elmúlt évben a 
minőségi követelmények 
emelkedtek és ezeket a ha
gyományos technológiával 
már nem tudtuk biztosíta
ni. Fokozatosan áttértünk 
a gyémántfúrási technoló
giára. Dolgozóink elsajátí
tották a nagyobb figyelmet 
igénylő gyémántfúrásos 
módszert és ez év első fe- 
lében, közel 10 százalék
kal teljesítettük túl az ed
digi legjobb recski ered
ményeinket úgy, hogy fo
lyamatosan 95—100 száza
lék magot biztosítunk. 
Ezek az eredmények nem 
jelentik azt, hogy nincs 
lehetőség a továbbfejlődés

vét 111,4 százalékra telje
sítette. Összüzemi to/mű- 
szak tervteljcsítménybcn 
108,00 százalékot ért el az 
üzem.

Ezen eredmények alap
ján üzemünk az első fél
évet nyereséggel zárta. Az 
üzem nyeresége több mil
lió forint. Ennek az ered
ménynek köszönhető, hogy 
az üzem dolgozóinak a fél
év elteltével a vállalati 
kollektív szerződésben biz- 
tosíottt maximális 569 600 

. forint nyereségelőleget fi
zethetett ki. Az első fél
évben az „Élüzem” cím fel- 

I tételeit teljesítettük, annak

sége lerontotta a mutatón
kat.

A vállalati vb állásfog
lalása megerősítette a ki
egészítő tevékenységet ér
tékelő jelentés alapgondo
latát, amely szerint a fő
feladat továbbra is minden 
egységeinknél az alaptevé
kenység eredményességé
nek biztosítása. A mellék- 
tevékenység, amely bár né
hány területen jövedelme
zőbb tevékenységnek mu
tatkozik, nem mehet az 
alaptevékenység rovására 
mert ezzel a vállalati te
vékenység egészének ered
ményességét veszélyezteti.

A körülrhények alapos 
mérlegelése után olyan ál
lásfoglalás született, hogy 
a közeli években nem vár
ható a melléktevékenység 
számottevő bővítése válla
latunknál. Legfőbb aka
dályt itt a munkaerő gon
dok és a beruházási kere
tek hiánya jelentik. Az 
öntöde, a gumizó részleg 
és más kisebb egységek 
mellett a műszergyártás 
jöhet elsősorban számítás
ba, mint szabad kapacitás. 
Az előző feltételek betar
tásával elsősorban e terü
letek tevékenységét kell ki
bontakoztatnunk, de a mű
szergyártás esetében az ér

re. Kísérletek folynak a 
nagyobb fúrási sebességet 
biztosító lépcsős profilú 
koronákkal. Feltétlen kí
sérleteket kell folytatnunk 
keskenyajkú gyémántkoro
nákkal is. Sokat várunk a
III. negyedévre visszaiga
zolt súlyosbítórudak alkal
mazásától és az új, nagy
teljesítményű szivattyúk 
beállításától.

Néhány szót a dolgozók 
szociális és kulturális kö
rülményeiről.
— A nem recski lakosú 

dolgozóink zömmel az 
üzem által bérelt szobák
ban laknak, ahol a helyi 
adottságokhoz képest a 
legjobb elhelyezést tudjuk 
biztosítani. Legnagyobb 
problémát az étkezés biz
tosítása jelenti.

— A vállalat életéről az 
Ércbányászon, az üzemi 
hírekről pedig a sokszoro
sítva megjelenő Társadal
mi Híradón keresztül érte
sülnek. Minden negyedév
ben kihelyezett termelési 
tanácskozást tartunk, ahol 
az üzem gazdasági és tár
sadalmi vezetősége képvi
selteti magát. Az itt dol
gozók is eredményesen 
vesznek részt a szocialista 
brigádmozgalomban.

Kiket lehet kiemelni a
Recsken dolgozók közül?
— A jelenleg ott levő 

mindhárom berendezés, az

ellenére, hogy a IV-es ak
na termelésbe való na
gyobb arányú bekapcsolá
sa a szállító akna üzembe
helyezésének késése miatt 
nem történhetett meg, az 
üzem dolgozói mégis tel
jesítették a július hónapra 
kiadót tervet a korábban 
művelésbe vont területe
ken történő nagyobb inten
zitású termeléssel.

A munkaverseny bá
nyásznapon záruló szaka
szának legjobbjait a bá
nyásznapon üzemünk 166 
ezer forint versenydíjban 
részesíti.

Gy. J.

tőkésítés gondjait is szá
mításba kell venni. A Ku
tató-Mélyfúró Üzem tevé
kenységének központi fel
adatát hosszabb időre meg
határozza a vállalati ter
melés folyamatosságának 
biztosítása. Kedvező felté
telek esetén kifejlődhet 
vállalatunknál a ritkaföld
fém gyártás, de ehhez még 
számos akadályt kell le
küzdeni.

Nem kis gondot jelent a 
vállalatvezetés munkájában 
— és a vb vitája is itt 
sűrűsödött — egy olyan 
melléktevékenység kialakí
tása, amely felhasználhat
ná a bányában egészségi 
okok miatt nem haszno
sítható belső munkaerőt. (A,, 
ritkaföldfém gyártás is^ 
célozná.) Ez esetben^ 
csak vállalati és rz
sági érdeknek tei**»-,! 
get, de jól szolgáiV.emj? 
érintett dolgozók él?y 
is. A vb felhívta a V. az 
lat illetékeseinek figyé- 
mét erre az igen fontos 
feladatra és ezúton is kéri 
dolgozóink kezdeményező 
segítségét. Megvalósítható 
elgondolásaikat juttassák el 
a vállalat vezetőségéhez, 
vagy szerkesztőségünkhöz.

Tóth Béla

M—3-as, M—10-es és M—
11-es dolgozói dicséretet 
érdemelnek. Jó munkájuk 
mellett az M—3-as beren
dezés, Márfi Ernő fúrómes
ter vezetésével 1971. első 
félévben megnyerte az üze
mi baleseti és tisztasági 
versenyt, az M—10-es pe
dig harmadik helyezést ért 
el. Ugyancsak meg kell 
említeni az M—11-es be
rendezést, amely Biczó Jó
zsef fúrómester vezetésével 
az első félévben a legtöbb 
métert fúrtak, s ezzel üze
mi szinten az első helyet 
érték el. A jó eredmények
hez természetesen hozzájá
rult a megfelelő műszaki 
irányítás is. Farkas István 
főfúrómester három éve 
közvetlen vezetője a recs
ki fúrási csoportnak, az ő, 
valamint Weisz József fő
fúrómester lekiismeretes 
munkája nagyban hozzájá
rult az elért jó eredmé
nyekhez.

A recski jó kollektív 
szellemre és közösségre jel
lemző, hogy az idén nyolc 
fő adott önkéntesen vért 
a Vöröskereszt számára. 
Végül Kovács elvtárs, az 
üzem vezetősége nevében 
ezúton is megköszönte a 
recski kollektíva és külö
nös tekintettel a családjuk
tól távol dolgozók jó mun
káját, és további jó mun
kát kívánt.

Koch László
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Egy felmérés tanulságai

Gondok, 
tervek
Balatonfüreden
Bár még sokan élvezik 

a nyár örömeit, az üdülési 
szezon azonban lassan be
fejeződik. A vállalati üdül
tetés tapasztalatait még 
véglegesen nem lehet ösz- 
szegezni, de néhány észre
vételt már is megtehetünk. 
Hasznos kezdfeményezése 
volt a balatonfüredi üdü
lőnk vezetőségének az 
üdülésben résztvevő dolgo
zók vélemnéyének kikéré
se. Erre a célra kérdőívet 
adtak ki. Az eddig leadott 
kérdőívek általában pozi
tívan értékelik »az üdülő 
vezetőinek és dolgozóinak 
munkáját. Az üdülőben 
rend és tisztaság van, s ez 
jellemző a mellékhelyisé
gekre is. A dolgozók igen 
elégedettek az ételek meny- 
nyiségével, minőségével. 
Dicsérték az ételek válto
zatos összeállítását, amely 
az új élelmezésvezető ér
deme. A felszolgálók is fi
gyelmesek, annak ellenére, 
hogy teljes kapacitással 
üzemel az étkezde és több 
turnusban kell az étkezte
tést lebonyolítani. Akik 
igényelték, repetát is kap
tak. Mindenkinek tetszett 
a felújított strand-terület, 
a jól gondozott pázsit, a 
zuhanyozási lehetőség. A 
fokozott ellenőrzés követ
keztében kevesebb volt az

■'gén személy is, mintáz 
heí, években, 
gozók’ talánosan jónak ér- 
tulajdo’i.benyomások mel- 
lcnében *ny hasznos kri- 
gondo^zrevételt is tettek 
letv'úlők. A munka ja- 
ké.a érdekében — hi- 
.en a kiadott kérdőívek

nek is ez volt a célja — 
fontos ezekre felfigyelni és 
megfelelő intézkedéseket 
tenni. Bár elvétve voltak 
túlzott kívánságok is, de 
a többség reális igényeket 
támasztott. Ilyen általá
nosnak mondható kérelem 
pl. melegvíz-szolgáltatás 
javítása. Ezen csak egy új 
bojler beállításával lehet 
segíteni. A problémához 
kapcsolódik a mosási lehe
tőség biztosítása is. A há
zirend szerint a szobák
ban mosni nem szabad. De 
családi üdülőről lévén szó, 
elkerülhetetlen, hogy né
hány gyermekholmit ne 
mossanak ki a szülők, er
re pedig lehetőséget kell 
biztosítani. Többen felve
tették a strand-felszerelé
sek bővítését. Több nyug
ágyat, kerti asztalokat, 
székeket kértek. Javasol
ták, hogy a központhoz 
hasonlóan, az üzemi szak- 
szervezeti bizottságok is 
szerezzenek be gumimatra
cokat saját költségvetésük 
terhére. A sportolási lehe
tőség szélesítése érdekében 
új pingpongasztal beszer
zését, röplabdapálya léte
sítését kérték. Ezek az igé
nyek — az illetékes szer
vek támogatásával — ki
elégíthetők, és valóban ja
vítani fogják az ellátott
ságot.

Egyes szobákban a rolók 
elhasználódtak, s kérték 
azok lecserélését. Ugyan
csak kérték az egyes szo
bák közötti ajtók befala
zását, mert az átszűrődő 
zajok zavarják a pihenést. 
E kérések is megvalósít
hatók megfelelő költségke
ret és kivitelező kapacitás 
biztosításával. Nagyobb 
probléma viszont az étte
rem helyzete. A kis férő
hely miatt több turnus

ban kell az étkeztetést le
bonyolítani, s ez kényel
metlen. Javasolták, az üdü
lőépület keleti oldalán egy 
éttermet építtesen a vál
lalat, s a jelenlegi étterem 
helyén a konyha megfele
lő bővítését is meg lehetne 
oldani. Az épület műemlék 
jellege miatt ez a javaslat 
— bár nagyon ésszerű — 
nehezen valósítható meg. 
Minden esetre a feladatot 
feladták, az illetékeseknek 
kell a megoldást megtalál
ni. A kulturális lehetősé
get fogja bővíteni az üdü
lő udvarában épülő kul
túrterem. Sajnos a munka 
igen vontatottan halad, és 
jelenleg az építkezéssel já
ró zajok az üdülőket za
varják. Elkészülte után 
viszont a televíziózásra,

Dolgozóink leveleiből

Mit tegyünk ?!
Fagyas Elemérné Pécs, 
39-es dandár út 11/a sz. 
alatti lakos levelében 
több kérdésben kér or
voslást. A levélben több 
olyan kérdés van felvet
ve, amely közügynek 
számít, ezért kivonatosan 
ismertetjük.

I TISZTELT 
SZERKESZTŐSÉG!

Férjem az Ércdúsító 
Üzemben dolgozik. Rend
szeres olvasója vagyok az 
Ércbányásznak és nagyon 
megragadott az utóbbi szá- 

i mukban közölt „írtam 
mérgemben és elkeseredé
semben” című cikk. Én is 
azok közé tartozom, akik 
örültek a kapott cserela
kásnak. Igaz, nem a 17 
emeletesben jutottam la
káshoz, de ennek is na
gyon örültem, de csak 
örültem, amíg be nem köl
töztem. Ugyanis az előző 
lakó V. I. ÉDÜ dolgozó 
szinte teljesen tökretéve 
adta át a lakást. Előttem 
szinte elképzelhetetlen, 
hogy lehet így tönkretenni 
egy egyébként egészséges, 
modern, értékes lakást.

A sok rongálásból 
csak néhányat sorolok itt 
fel: szivárog a gáz, rossz a

Közügyben szólok
Bár már többször szóvá 

tették a sajtóban és más 
fórumokon, továbbra is 
gyakori, hogy Űjmecsekal- 
ján felnőttek és méginkább 
gyerekek (nagyobb gyere
kek) a járdán kerékpároz
nak. Veszélyeztetik a fel
nőttek, de különösen a ki
sebb gyerekek biztonságát. 
Ezt az állapotot annyira 
természetesnek veszik, 
hogy ha valaki szólni mer 
a járdán kerékpározóknak, 
még ők torkolják le az il
letőt. Az illetékesek hat-t 
hatos intézkedését várjuk.

II. B.

kártyázásra, olvasásra, 
táncra nagyobb, lehetőség 
nyílik, különösen a hűvö
sebb, esős napokon oldja 
meg majd az elfoglaltsá
got.

Néhány kisebb jelentő
ségű javaslatot már me
netközben megoldott az 
üdülő vezetősége, pl. hal
főzési lehetőség biztosítása 
a strand területén. A fen
tiekből látható, hogy az új 
vezetőség és az üdülő dol
gozóinak kollektívája lel
kiismeretesen dolgozik. 
Céljuk az üdülésben részt
vevők részére a nyugodt, 
gondtalan pihenés biztosí
tása, és az ellátás további 
javítása. Fáradozásukért 
köszönet illeti őket.

Juhász Károly

, gáztűzhely, a rolók telje
sen összetépve, az ajtózár 

i nem jó, a mosdó leszakad
va, a kályha felrobbanva, 
a konnektorok kitépve, a 
csap folyik, a villanyau
tomata el van törve, a WC 
kagyló meg van rongálva. 
Nem beszélve a falak ál
lapotáról, új lakásunk 
olyan mint egy csatatér.

V. I. kiköltözése előtt 
aláírta a nyilatkozatot, 
hogy a hibás dolgokat ki
javítja. Kiköltözése után 
azonban semmire sem haj
landó. Hiába mentem a 
vállalat központjába, a 
PIK-hez, azt mondják nem 
tudnak segíteni, de ki se
gítsen akkor;

A felsorolt dolgok javí
tásáért komoly összegeket 
kellene fizetni és ennek fe
le minket illet. De miért 
mi fizessünk, mikor mi ki
fogástalan állapotú lakást 
adtunk át. A kiköltöző pe
dig kapott egy új, modern 
és nagyobb lakást és kezd
heti a rongálást élőről.

Mit tegyünk?!
Fagyas Elemérné

Meleg van.
Irodaház. A hőség kibír

hatatlan. A leeresztett füg
gönyök, a nyitott ablakok, 
ajtók mellett is plusz har
mincnégy fok meleg van 
a szobákban. A meleg 
egyesek munkakedvét lelo- 
hasztja, másoknál éppen 
útjára engedi a fantáziát. 
Vita alakul ki, hogy hol 
lenne jobb: Balatonon, hús 
erdőben, külföldön stb. 
Egyesek azzal is beérik, 
hogy a büfébe vonulnak 
egy hideg sörre, üdítőre. 
Ez annyira tetszik, hogy 
naponta többször is meg
ismétlik. Mások esküsznek, 
hogy egy forró fekete a 
megváltás. A felsőbb eme
leteken már víz sincs a 
feketéhez. Még a csapok 
is kiszáradtak...

Az asztali ventillátorok

Sxervexés
alatt

a nők klubja
Elmúlt napokban a vál

lalati nőbizottság és a Ság- 
vári Művelődési Ház veze
tősége felhívással fordulta 
női dolgozókhoz a nők 
klubjának megalakítása ér
dekében. A klub célja, 
hogy a szabadidőt célsze
rűen használják fel műve
lődésre, hasznos beszélge
tésekre, szaktanácsadásra, 
előadásokra, tanfolyamok
ra, általában a dolgozó nő
ket, családanyákat érintő 
problémák megoldására.

A klub felszerelése igen 
gazdag: a sajtótermékeken 
kívül televízió, lemezját
szó, film- és diavetítő, 
magnetofon stb. áll rendel
kezésre. A nők klubjának 
tagja lehet vállalatunk 
minden nődolgozója és fér
fidolgozóinak felesége, va
lamint 16 évesnél idősebb 
leánygyermekei. A klub 
éves tagsági díja 40 forint. 
A foglalkozásokat kéthe
tenként csütörtökön 16—19 
óra között tervezik a Ság- 
vári Művelődési Házban.

Remélhető, hogy a hasz
nos kezdeményezés megfe
lelő visszhangra talál a női 
dolgozók körében és e 
klub teljesíteni fogja a ki
tűzött célokat.

Az 1971-72. évi szakszervezeti
politikai oktatás előkészítése

Cél a tartalmi színvonal növelése
A differenciált igények kielégítésére törekszünk 

Új tanfolyami forma az oktatásban
A szakszervezeti politi

kai tömegoktatás célja az 
MSZMP politikájának, a 
marxi—lenini tanításoknak 
tudatosítása, a szervezett 
dolgozók politikai művelt
ségének növelése. Szak- 
szervezeti bizottságaink 
sok éves tapasztalatokra 
alapozva jelen időszakban 
végzik az 1971—72. évi po
litikai tömegoktatás előké
szítését. Célunk arra töre
kedni, hogy népszerűvé 
váló tanfolyamokat, érdek
lődési körüknek megfele
lően válasszák meg dolgo
zóink. A politikai ok
tatás színvonalának, továb
bá a differenciált igények 
kielégítésére tartalmilag 
három azonos rangú, de 
tematikájában külnöböző 
tagozatú tanfolyamokat 
szervezünk.

I. „Társadalmunk idősze

rű kérdései” tanfolyam 
Tematika:

1. Erősítjük a szakszerve
zeti mozgalom szocialis
ta vonásait.

2. A álla’mélet és a 
szocialista demokratiz
mus fejlesztése.

3. Az életszínvonal, növe
kedés feltételei.

4. A nők helye, szerepe 
szocialista társadal
munkban.

I5. Kommunizmus épül a 
világ egyhatodán.

6. A szocialista országok 
gazdasági együttműkö
dése.

7. Egy-két helyi jellegű 
sajátos téma —■ ezen be
lül foglalkoznak az 
üzem sajátos ifjúsági 
kérdéseivel.

Ezekre a tanfolyamokra
I elsődlegesen azokat a dol- 
I gozókat javasoljuk bevon-

Kánikula
rendületlenül működnek.

' Az egésznapos üzemeléstől 
' ezek is inkább hősugárzók, 
mint hűsítő berendezések. 
Az ember a székre ragad. 
Fel kell állni, be kell néz
ni a szomszédba. Ott mint
ha hűvösebb volna. Igen, 
délután a nyugati oldal 
melegebb mint a keleti, 
de délelőtt fordítva. Az 
ötödik emeletiek mosolyog
nak a megállapításon: a 
tető átforrósodása miatt ; 

1 náluk délelőtt-délután egy- | 
formán nagyon meleg van. { 

i Szóba kerül a ruha is. | 
J Egyeseken látszik, hogy mi \ 
van. Van, aki a forró nad- í 
rágra esküszik, más a pi- '

Országos bányász természetjáró találkozó
A Bányaipari Dolgozók 

Szakszervezete, a Nógrádi 
Szénbánya Vállalat és a 
Salgótarjáni Bányász Tor
na Klub közös rendezésé
ben került lebonyolításra 
július 16—18-ig az 1971.
évi országos találkozó. A 
találkozó helye a Nógrád 
megyei Salgó turistaház és 
közvetlen környéke volt. A 
találkozón vállalatunk tu
ristái nyolc fővel képvisel
ték az Ércbányász SC-t. 
A találkozó július 16-án 
táborépítéssel kezdődött. 
Festői magaslaton egymás
után emelkedett fel a sok 
különböző színű és for
májú sátor. A koráb
ban érkezettek még időt 
szakíthattak egy rövid tú
ra megtételére a szép kör
nyezetben emelkedő Salgó- 
várhoz. A várhegy tövé
ben emelt emlékmű tanús
kodik a Tanácsköztársaság 
idején itt folyt harcokról. 
A második nap program- 

1 jának gerincét a Karancs- 
tetőre indított túra és az 

i esti tábortűz jelentette. 
Kitűnő túraidőben, jó han
gulatban érkeztünk fel a 
tetőn emelt kb. 30 méteres 
vasszerkezetű kilátó-to
ronyhoz, ahonnan csodála
tos szép panoráma tárult 

i elénk.
Az esti tábortüzet a sal

gótarjáni turisták a közel
ben táborozó úttörőkkel

J. K. közösen rendezték. Sajnos

zsamára. Előkerültek a 
sortnadrágok is. Igaz, hogy 
ez nem irodai, hivatali ru
házat, de mit lehet tenni? 
Az egyik nő köpenyét le
begteti: nincs rajtam sem
mi, mégis melegem van! 
Hát igen! Ez már nem el
lenőrizhető öltözet.

A fantáziálók tovább vi
tatkoznak: légkondicionáló 
berendezés, természet át
alakítás, kéthónapos sza- 
szabdság... Egy-két közel
ben lakó dolgozó mosolyog. 
Az ebédszünetben hazaug
rottak és letusoltak. Nekik 
szerencséjük volt!

Folyt víz a csapból...
Juhász Károly

kb. egy órai műsor után, 
a hirtelen ránk szakadt zá
poreső végetvetett a tábor
tűzi programnak. A talál
kozó harmadik napján pon
tosan reggel 7 órakor fu
tott ki az első versenyző 
a „Bányász Kupa” tájéko
zódási futóverseny rajthe
lyéről. A versenypálya a 
Salgó vár környékén volt 
kitűzve, kb. nyolc km tá
von és kb. 400 méter szint
különbséggel. Verseny
zőink hibapont nélkül fu
tották végig a távot. Vég
leges értékelésre azonban 

! visszaindulásunkig nem ke- 
I rült sor, mivel néhány csa
pat megóvott egy érinten
dő pontot, mivel szerintük 
ezt nem a térképen meg
jelölt helyre helyezték. En
nek tisztázása a végleges 
értékelést késleltette. E 
nap délelőttjén felkerestük 
még a Somoskői várat is, 
mely már csehszlovák te
rületen fekszik, közvetle
nül a határ mellett. Kísé
rővel azonban csoportosan 
engedélyezik a vár és an
nak közvetlen közelében 
levő rendkívül érdekes ba
zalt fal megtekintését, 
fényképezését. A túrát kö
vető ebéddel véget ért a 

1 háromnapos bányász tu
rista találkozó, mely után 
szép élményekkel és né
hány igaz jó baráttal let- 

i tünk gazdagabbak.
Hollós János

ni, akik még politikai ok-- 
tatásban nem vettek részt.

II. „A szocialisía demok-
'ratizmus időszerű kérdé
sei” tanfolyam
Tematika:

1. A vállalati élet alkot
mánya, a kollektív szer
ződés.

2. A vállalati bérpolitika 
és jövedelempolitika.

3. önköltség és az árak. 
Vállalati árpolitika.

4. Munka- és üzemszerve
zés fontossága a válla
lat eredményes gazdál
kodásában.

5. A munkaverseny és a 
szocialista brigádmozga
lom helye és szerepe az 
üzemekben.

6. Általános műveltség, 
szakmai műveltség és a 
ma embere.

7. Egy-két helyi vonatko
zású szakmai téma.

E tanfolyamokra a törzs
gárda tagjait — akik az 
oktatási év folyamán szer
vezett valamely más poli
tikai oktatásban nem vesz
nek részt —■ kívánatos be
vonni.

III. „A világpoiltika idő
szerű kérdései” tanfo
lyam
Tematika:

1. Merre tart a világ?
2. A Szakszervezeti Világ- 

szövetség a világ mun
kásosztályának harcos 
szervezete.

3. A szocialista országok 
szakszervezetei a béké
ért, a haladásért és a 
szocializmusért folyó 
harc támaszai.

4. A szakszervezetek az 
európai biztonságért.

5. Az európai tőkés orszá
gok munkásosztályának 
harca.

6. Egyéb törekvések a vi
lág szakszervezeti moz
galmában.

7. Egy-két helyi, önálló 
téma.

E tanfolyamokra a szak- 
szervezeti politikai tömeg- 
oktatásban, általában poli
tikai oktatásban többszörö
sen részt vett, politikai 
alapismeretekkel rendelke
ző dolgozókat javasoljuk 
bevonni.

Simon Sándor
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Mégegyszer a bakonyai I. körletről

A tényekkel nem lehet vitatkozni
Egyik előző számunkban 

a bakonyai I. körlet szo
cialista brigád élenjáró 
termelési sikereiről számol
tunk be. Most ismertetjük 
politikai-társadalmi ered
ményeit.

A mozgalom kedvezőtlen 
feltételekkel ütközik Bako
nyán. A dolgozók a lakó
helytől történő ináulása és 
visszaérkezése között leg
alább 10 óra telik el. Az 
üzemben minden percük 
be van osztva, az otthoni 
rövid időt pedig pihenésre, 
szórakozásra, ügyeik inté
zésére kívánják fordítani. 
A brigádtagsággal járó tár
sadalmi munka, tanulás, 
brigádgyűlések, közös ki
rándulások, színház- és 
mozilátogatások stb. csak 
az egyébként is rövid sza
badidőben történhetnek. A 
mozgalom politikai-társa
dalmi oldala ezért komoly 
kollektív erőfeszítést, — az 
elmarijdottabbakat is moz
gósító —■ tevékenységet kö
vetel meg. A brigádmozga' 
lom erejét mutatja, hogy 
talaján nemcsak a terme
lés lendült fel, de meg
élénkült a társadalmi te
vékenység, összeforrottá 
vált a szétszórt, összefog- 
hatatlannak látszó kollek
tíva is.

Az I. körlet életében, a 
társadalmi tevékenység te
rületén bekövetkezett fej
lődésről Király Dezső mű
helytitkár és Glasz Zoltán 
KISZ-titkár elvtársak a 
következő képet adták. 
1970-ben 500 társadalmi
munkaórát vállaltak, 960- 
at teljesítettek. Az idei 
vállalás 580 óra, ezt ed
dig 819 órára teljesítették. 
De még van néhány bri
gád, amelynek nincs meg 
a vállalása. Tavaly az Érc
bányász sporttelepének ke
rítését készítették el, az 
idén az Építők útja-i álta
lános iskolában javítottak 
bútorokat, készítettek fali
újság-táblákat, virágtartó
kat. Mindkét helyről — 
különösen a végzett mun
ka minőségét méltányoló 
— elismerő leveleket kap
tak. A tanulás elsősorban 
a szakmai • továbbképzés 
vonalán folyt és folyik. 
Vájár-, segédvájár-, rob
bantómesteri-, kamrakeze
lői tanfolyamokon vettek 
és vesznek részt a dolgo
zók és bányamentői tanfo
lyamon a műszakiak. Utób
biak segítik a patronált 
brigádok tagjait a tanulás
ban, s szakmai továbbkép
zést tartanak a brigádgyű
lések előtt. A körlet — 
arányához képest — a leg-

Védjük a társadalmi tulajdont!
A közelmúltban ellenőr

zést tartott üzemünknél az 
üzemrendészeti osztály. 
Ezzel kapcsolatban megke
restük az üzem rendészét 
Kasza Nándor elvtársat, és 
választ kértünk néhány 
kérdésre.

Hogyan áll üzemünknél 
a társadalmi tulajdon vé
delme, milyen cselekmé
nyek voltak ebben az 
évben
— 1971-ben 33 rendé

szeti ügy volt. Ez a szám 
valamelyest magasabb az 
előző évi, azonos idősza
kában felfedett cselekmé
nyeknél. Egy-egy cselek
mény által okozott kár ér
téke 200 forinttól 25 000 
forintig terjedt. Hogy mi
lyen mértékben lettek a 
mulasztók . elmarasztalva? 
A legtöbb esetben fegyelmi

aktívabban vesz részt a 
politikai jellegű oktatási 
formákon, vetélkedőkön.

Elsősorban az aktivitást 
kell kiemelni. A rendezvé
nyeken, társadalmi munká
ban csaknem teljes a meg
jelenés. Ez nem a véletlen 
műve. Röpgyűléseken, 
munkahelyeken már hetek
kel előbb megkezdik a 
szervezést. Ezt a műsza
kiak, csapatvezetők, párt
tagok, szakszervezeti és 
KISZ-aktívák végzik. Az 
idei iskolapatronálási mun
kába pl. még azok is be
lemelegedtek, akik vona
kodva mentek el. Úgy kel-

Dél-Dnnántúl egyetlen acélöntödéje
A Szolgáltató Üzem acél

öntödéje nyolcadik eszten
deje üzemel. 1970-ben az 
eredetileg tervezett 330 t 
szürke acél- és színesfém
öntvény helyett 992 t acél
öntvényt termelt, 21 millió 
forintos termelési értékkel 
járult hozzá vállalatunk és 
a népgazdaság öntvényel
látásához és tiszta nyere
sége meghaladta a 3,6 mil
lió forintot. Másszóval ön
tödénk tevékenysége az 
utóbbi években azt jelen
tette, hogy béröntési szer
ződéseinek teljesítésével 
annyi nyereséget hozott, 
mely úgyszólván teljes 
egészében fedezte a válla
latunk részére gyártót önt
vények előállítási költsé
geit, gyakorlatilag tehát 
évenként 2—300 t acél
öntvény árával csökkentet
te az érctermelés ráfordí
tásait.

Az idei év első felében 
elért 516 t öntvény terme
lés arra enged következ
tetni, hogy 1971-ben az 
1000 tonnát is túlszárnyal
ja,- ami a magyar acél
öntvény termelésének mint
egy 1,7 százaléka. Az 
üzemegységnek a vállalati 
igények kielégítésén és a 
gazdálkodás hatékonyságá
nak növelésén túl az is 
feladata, hogy szerény le
hetőségeihez képest csök
kentse az országszerte nyo
masztó öntvényhiányt. A 
legnagyobb volumenben a 
Cement- és Mészművek, a 
Pécsi Hőerőmű Vállalat, a 
Budapesti Vegyiművek, a 
Jászberényi Aprítógépgyár, 
a Magyar Alumínumipari 
Tröszt vállalatai, a Hajtó
mű- és Felvonógyár és az 
Élelmiszeripari Gépgyár 
vásáról tőlünk öntvénye
ket, elsősorban rakodó- és 
aprítógép, törő-, őrlőberen-

eljárást folytattunk le és 
kártérítési határozatot ho
zott az üzem vezetője.

Mondjon néhány emlí
tésre méltó esetet.
— 1971. második hóban 

egyik ércszállító gépkocsi- 
vezetőnk nem vette figye
lembe, a kiadott fagytala- 
nítási utasítást, és a hűtő
vizet nem engedte le. Ered
ménye 6 700 forint kár. 
1971 januárjában egyik 
figyelmetlen gépkocsiveze
tőnk nem ellenőrizte az 
olajnívót és olaj nélkül 
közlekedett. Mire észre 
vette, már késő volt, és a 
kár itt is többezer forint
ra tehető. Több gépkocsi- 
vezetőnk ellen kellett el
járást indítani, mivel na
gyobb mennyiségű üzem
anyaggal nem tudtak el
számolni. A lefolytatott

lett hazaküldeni őket. A 
falitáblák, virágtartók fú
rása, faragása, festése ér
dekes munka volt, az al
kotás örmével járt. Az idei 
május 1-i felvonuláson a 
körletbrigád pécsi tagjai 
csaknem teljes létszámmal 
megjelentek, majd a Sző
lőskertben kollektiven ün
nepelték a szocialista mun
ka napját. Példájuk mu
tatja, hogy jó munka ese
tén eredménnyel valósít
ható meg a szocialista mó
don élni és tanulni jelszó 
célkitűzései is.

Dr. T. F.

dezés, élelmiszeripari és 
emelőgép, valamint szivaty- 
tyú alkatrészeket és pán
célzatokat. öntödénk szál
lítja többek között az új 
beremendi Cementmű ma
lom páncélzatát nyugatné
met dokumentáció alapján 
és biztosítja a lengyelor
szági „Haldex” üzemek 
tartalékalkatrész ellátását.

1965-től kezdődően folya
matos volt a műszaki fej
lesztés és az üzemegység 
termelési és tárolási, vala
mint a szociális és munka- 
védelmi létesítményeink 
bővítése, ami együttjárt a 
termelés egyenletes emel
kedésével. Bővült az ol
vasztási kapacitás, felvonó 
puttonyos homokkeverőgép, 
homokszárító dob, formá
zógép, öntvénytisztítógép, 
elektromos daruk üzembe
állítására került sor. Két 
új hőkezelő kemence épült, 
a korábbi kamrás helyett 
fenékkocsis rendszerrel. 
Jelentős beruházással bő
vült az öntvénytisztító mű
hely, új laboratórium, 
mintaraktár és öltöző ké
szült. Folyamatban van az 
öntvénytisztítás és a for
mázás további gépesítése. 
Az 1971. évi tervek és ed
digi legmagasabb követel
ményeket írják elő úgy az 
öntvénygyártás mennyisége, 
mint "azdaságosság és ha
tékonysága terén.

Az üzemegység öt ezüst
koszorús szocialista brigád
jára és huszonhat kiváló 
dolgozójára ilyen körülmé
nyek között fokozott fele
lősség hárul, de hozzáérté
sük, szorgalmuk és lelke
sedésük mint eddig, a jö
vőben is biztosítja a si
kert.

F. J.

vizsgálat és a gépkocsik 
üzemanyag fogyasztásának 
ellenőrzése, fényt derített 
hanyag kezelésre, az oko
zott kár 25 000 forint volt. 
Következménye javító-ne
velő munka, kártérítés, fe
gyelmi eljárás.

Az ilyen és hasonló ese
tek csökkentése, vagy 
megszüntetése érdekében 
mit lát szükségesnek?
— Tovább szigorítjuk az 

ellenőrzést, a megelőző 
vizsgálatokat, de nélkülöz
hetetlen, hogy a kollektí
vák és ezen belül minden 
becsületes dolgozó is na
gyobb gondot fordítson a 
közös tulajdon védelmére, 
gazdaságos felhasználására 
— mondotta Kasza elvtárs.

Drávavölgyl László

Hűtőszekrény 
a kompresszor házban

Csupa nagy betűvel kel
lene írni, mert az ember 
szinte el sem hiszi, hogy 
itt van: fehéren, hűvösen 
és oly kedvesen. Ebben az 
elviselhetetlen kánikulában 
felfrissülést, örömet ad.

Ügy gondolom, hogy 
minden munkatársam ne
vében köszönetét kell mon
danom ezért a gondosko
dásért a Szolgáltató Üzem 
vezetőségének és közben
járásukért közvetlen veze
tőinknek, Bányász István 
és Will Gyula művezető 
elvtársaknak.

Rné

Az a bizonyos 
narancshéj

Az újságok bírósági kró
nikájában nagyon sokszor 
olvashatjuk, hogy a bűnö
zők többsége jelentéktelen
nek látszó hiba miatt bu
kik le, amint mondani szo
kás, elcsúszik a narancshé
jon. Így történt ez a IV. 
üzem dolgozója I. J. kom
lói lakos esetében is. Ki 
gondolhatta volna, hogy az 
üzemből minden részletre 
kidolgozott terv szerint, si
keresen kicsempészett tár
sadalmi tulajdont képező 
villanymotor lesz a veszte 
az üzemi szarkának?

Hogy is történt? A nehe- 
zés már túl volt. A „szer
zett” villanymotorral mo
torja csomagtartóján, ví
gan robogott Komló felé, 
hogy gazdag magángyűjte
ményét azzal is gyarapítsa. 
Pechje volt. Útközben 
rendőrjárőrrel találkozott. 
Éber rendőreinknek fel
tűnt az imbolygó motoros, 
akit ittasnak vélve leállí
tottak. Ittaságról azonban 
szó sem volt. A motor im
bolygását a csomagtartón 
zsákba becsomagolt, meg
lehetősen súlyos villanymo
tor okozta.

A megindított rendőrsé
gi vizsgálat során tartott 
házkutatás alkalmával víz
vezeték alkatrészek, gumi
tömlők, villanyvezetékek, 
6 kg ólomrúd, 2 kg réz
tömb, egy egész tekercs 
dörzspapír, 12 kg műbőr, 
50 db fém-fűrészlap, 3—4 
kg vegyes csavar, kb. 80 m 
szalagfűrész tekercs, 15 kg 
vasszeg, kőműveskanál, kü
lönböző köszörűkövek, alá
tétek, különböző méretű 
villáskulcsok, 35 kg trafó
lemez, vascső, satú 100-as 
és még egyéb tárgy került 
elő e „magángyűjtemény
ből”. A tárgyak eredetének 
megállapítására a vizsgálat 
még folyik. Annyi máris 
tisztázódott, hogy a házku
tatás során megtalált tár
gyak többsége nem üzlet
ből származik, összértékük 
mintegy 12 000 forint. Az 
eset elgondolkodtató és 
egyben figyelmeztető; hogy 
lehet ilyen mennyiségű 
anyagot kihordani az üzem
ből. Munkatársai, vagy a 
portások nem vettek észre 
soha semmit?

Érthetetlen az is, hogy 
mi szüksége volt ennyi, 
egy magánháztartásban tel
jesen felesleges és használ
hatatlan anyagra?

I. J. nem gondolt arra, 
hogy mi lenne az üzem
mel, ha minden dolgozó 
így gondolkodna és csele
kedne, mint ő? Meg kell 
akadályozni, megelőzni a 
hasonló eseteket. Le kell 
leplezni a társadalmi tu
lajdon dézsmálóil és velük 
szemben a törvény teljes 
szigorával kell eljárni.

Gy. J.

Akire büszkék vagyunk
Mivel bányavállalatnál 

dolgozunk hajlamosak va
gyunk többet foglalkozni 
bányászaink tevékenységé
vel, eredményeivel, gond
jaikkal. Ez érthető. Azon
ban nem szabad megfeled
kezni azokról, akik csend
ben, végtelen szorgalom
mal, becsületesen végzik, 
nem is veszélytelen mun
kájukat és elképzelhetetlen 
nélkülük a termelés. ök 
azok, akik éjjel-nappal, té- 
len-nyáron dacolva az idő
járás viszontagságaival 
helytállnak, ök az ércszál
lító gépkocsivezetők. Leg
többször 16 órát ülnek a 
volán mellett, járják a 
megszokott, egyhangú utat 
a bánya—ÉDÜ és bánya 
között. A kánikula nem 
kíméli őket, a vezetőfülké
ben a hőmérséklet néha 
eléri a 40—50 fokot. Néhá- 
nyan már 10—15 éve vég
zik munkájukat, ami nem 
könnyű feladat.

Közülük mutatjuk be 
Horváth Zsigmond gépko
csivezető elvtársat, akit ve
zetői és munkatársai csak 
a legjobbak között emle
getnek. 1960 óta dolgozik

Sirámok nyugalom ügyben
Uránváros lakói csaknem 
kimondottan dolgozó em
berek, akiknek pihfenésre, 
kikapcsolódásra lenne 
szükségük. Az új város
részben azonban erre csak 
nagyon kevés helyen van 
lehetőség. A helyzet vál
toztatására időnként tör
ténnek bizonyos intézkedé
sek, de alapvetően minden 
marad a régiben. Köztu
dott, hogy Uránvárosban 
sok a gyerek. Ez még nem 
lenne baj, hiszen ők pótol
ják majd a kiöregedett 
munkaerőt, de ma még 
komoly problémát jelente
nek. Nincs elég bölcsődei, 
óvodai férőhely, az isko
láskorú gyermekek pedig 
— főleg most, a szünidő
ben — szülői felügyelet 
nélkül csavarognak. Ját
szótérnek használják a lép
csőházat, a ' parkírozóhe
lyet, itt futballoznak, han- 
cúroznak, közben felzavar
ják a csecsemőket, s az 
éjszakai műszakban dolgo
zókat.

A szülői felügyelet hiá-

Hősies küzdelem 
a tűzzel

A torokszárító, rekkenő 
hőség légtömegei szinte 
szemmelláthatóan gomo
lyognak a IV. üzem I. ak
na udvarán. Vasárnap dél 
van, a Nap vándorútjának 
legtetején áll, amikor el
hangzik a kiáltás. Tűz van, 
ég az olajraktár. E szavak
kal riasztják a Szolgáltató 
Üzem diszpécserét és tra
fóügyeletesét, akik egy pil
lanatot sem tétovázva, a 
kézitűzoltó készülékekkel 
rohannak a helyszínre, 
ahol szerencsére nem az 
olaj raktár, csak a körülöt
te levő avar égett, gyorsan 
terjedő lángokkal. Az oltó
készülék és a helyszínre 
futva érkező többi dolgozó 
tűzelleni küzdelme Jrevés- 
nek bioznyult a makacs 
tűzkígyó megfékezésére, ér
tesíteni kellett az állami 
tűzoltókat is. Húsz perccel 
ezután már szakavatott és 
jólfelszerelt tűzoltó egysé
gek folytatják a fáradt, 
kormos önkéntes tűzoltók 
tűzelleni küzdelmét, de bi
zony az így sem adja meg 
magát egykönnyen. Kitartó

üzemünknél, törzsgárdatag, 
a 42 fős „Bikovszky” szo
cialista brigád vezetője. 
Brigádja 1964-ben okleve
let kapott, 1966-ban bronz, 
1968-ban ezüst és 1970-ben 
az aranyplakettet nyerte el. 
Ö maga 1963-ban megkap
ta a Kiváló dolgozó okle
velet, 1965-ben a Kiváló 
dolgozó jelvényt, és ezt 
másodszor 1967-ben is el
nyerte.

Beszélgetésünk alkalmá
val kérdéseinkre elmondta, 
hogy az elmúlt tizenegy 
év alatt kb. háromszázezer 
kilométert tett meg, és bal
esete nem volt. Ez a szám 
nem nagy, de ha figyelem
be vesszük, hogy ezt 7 km- 
es útszakaszon tette meg, 
már önmagáért beszél. 
Horváth elvtárs szereti 
munkáját és érzi is az er
kölcsi és anyagi megbecsü
lést. Üzemünk működése, 
fejlődése nagyrészt az ilyen 
és hozzá hasonló emberek
re épül, rájuk minden idő- 

j ben lehet számítani, és’ az 
üzemvezetése számít is rá
juk.

D. L.

nya eredményezi aztán azt 
is, hogy jégkockákat do
bálnak az ablakokból a 
lent álló gépkocsik tetejé
re, s az egész nap tartó 
labdahupogás is már hoz
zátartozik a „természetes” 
zajokhoz. Nem akarom kü
lönösebben bántani a gye
rekeket, hiszen a felnőttel^ 
sincsenek tekintettel egjfg 
másra. Ök mást játszaz’-.>^ 
motort és autót 
nak kora hajnalba^,'vw**. 
éjjel (ha kell, ha nem^WB 
az sem ritkaság, hogy a 
„háziőrizetes” kutyusok az 
ablakok alatt és a parko
lóhelyen végzik el dolgu
kat, mivel a gazdi nem 
vezeti el messzebbre őket.

Természetesen nem aka
rom felfújni a problémá
kat, de azért hadd kérdez
zem meg: nem lehetnénk 
jobban tekintettel egymás
ra, egymás nyugalmára? 
Hiszen ez valamennyiünk
nek csak hasznára válna.

II. I.

alapossággal terjed és 
most már valóban veszé
lyezteti az I. aknai olaj
kertet.

A két darab nagytelje
sítményű tartályos fecsken
dő és az izzadt munkás
kezek végül is mintegy 
kétórás harc után eloltot
ták az utolsó tűzfoltot is. 
A tűz eloltása után a rend
őrség, tűzoltóság és a vál
lalat illetékes szervei meg
kezdték a tűz keletkezési 
okának vizsgálatát. A tűz 
az időbeni közbelépés kö
vetkeztében anyagi kárt 
nem okozott, de ez nem fe* 
ledteti, hogy a továbbter
jedése szinte felmérhetet
len kárral járt volna. Min
den elismerés a közremű
ködők és a tűzoltásban 
résztvevő önkéntes és hi
vatásos tűzoltók felé, akik 
közül Kesztyűs István, 
Varga Lajos, Jillek Sza
bolcs, Csurgó Ede, Kasza- 
nics Oszkár elvtársakat az 
üzem vezetője jutalomban 
is részesítette.

R. I.
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SPORTHÍREK
RIBLI Zoltán a döntő

ben. Athénban véget értek 
az ifjúsági sakle világbaj
nokság selejtező csoport- 
mérkőzések. Ribli, az Érc
bányász versenyzője kitű
nően szerepelt és mint 
csoport első bejutott a 12- 
es döntőbe. A döntő első 
mérkőzésén döntetlent ért 
el a francia Haik ellen. 
(Lapzárta után folytatód
nak a döntő játszmák.)

AUGUSZTUS 14-én Sze
gedre utaztak az Ércbá
nyász kajak-kenusai, hogy 
résztvegyenek a szabadtéri 
játékok alkalmával rende
zendő országos kajak-kenu 
versenyein. /

Augusztus 23-án kezdődik
labdarúgó bajnokság

!cr Őszi sorsolás
I. forduló 1971. aug. 23.

17 óra: IV-es üzem IV- 
es akna — ÉDÜ, IV-es 
üzem I-es akna —, Szol
gáltató.

18 óra: III-as üzem — 
Kis.-Kut., Központ — li
es üzem. Szabadnapos: Ku- 
tató-Mélyf. Üzem.
II. forduló 1971. aug. 30.

17 óra: Kutató-Mélyf. —
II- es üzem, III-as üzem — 
Szolgáltató.

18 óra: Központ —ÉDÜ,
IV-es üzem I-es akna — 
IV-es üzem IV-es akna. 
Szabadnapos: Kis.-Kut. U.
III. forduló 1971. szept. 6.

16.30 óra: Kis.-Kut. üzem
— Kut.-Mélyf., Szolgáltató
— Központ.

17.30 óra: Il-es üzem —
III- as üzem, ÉDÜ — IV-es 
üzem I-es akna. Szabad
napos: IV-es üzem IV-es 
akna.
IV. forduló 1971. szept. 13.

16.15 óra: IV-es üzem
IV- es akna — Központ, 
ÉDU — III-as üzem.

17.15 óra: ÉDÜ — III- 
as üzem, Il-es üzem — 
Kis.-Kut. Üzem. Szabadna
pos: IV-es üzem I-es ak
na.
V. forduló 1971. szept. 20.

16 óra: Kut.-Mélyf. —
ÉDÜ, Kis.-Kut. — Szolgál
tató.

BÄNYÄSZKUPA ÄJ.LÄSA
1. Kutató-Mélyfúró Ü. 8 7 1 — 29: 9 15
2. III-as üzem 8 6 1 1 48:12 13*
3. Központ 8 5 — 3 24:20 10
4. IV-es üzem I-es akna 8 4 1 3 14:12 9*
5. IV-es üzem IV-es akna 8 4 1 3 21:36 9
6. ÉDÜ 8 3 — 5 29:27 6
7. Szolgáltató Üzem 8 2 1 5 15:23 5
8. Il-es üzem 8 1 2 5 8:32 4*
9. Kis.-Kut. Üzem 8 — 1 7 12:29 1

*-gal jelölt csapatoktól két büntető pont levonva.
K. M.

Méltó helyre került a Jubileumi Vándor Kupa
A III-as üzem női lövészcsapatának diadala

Háromszor egymás után, 
így lehetne összegezni azt 
a sikersorozatot, amelyet 
a július 8-i versenyen a
III-as üzem női lövészcsa
pata elért. Egy évvel ez
előtt kiírt Jubileumi Ván
dor Kupa versenysorozata 
véget ért. Hét alkalommal 
versenyeztek és mérték 
össze tudásukat az üzemi 
csapatok a kupa végleges 
megszerzéséért. Két alka
lommal az I-es üzem (IV- 
es akna), és a III-as üzem,

LABDARUGÓINK sike
re a Szovjetunióban. Az 
Ércbányász labdarúgó csa
pata a Szovjetunióban ven
dégszerepeit a Kárpátia- 
Lvov NB I. csapatának 
vendégeként. Az első mér
kőzést a vendéglátók ellen 
játszották, a hazaiak l:0-ás 
vezetése után az Ércbá
nyász csapata kitűnő já
tékkal Lubastyik, Borovácz 
és Farkas II. góljaival, 3:2 
arányban győztek. A má
sodik mérkőzésük során 
döntetlenül mérkőztek (0:0) 
a Drozdov helyi váloga
tottja ellen. Harmadik, 
egyben utolsó mérkőzésük
re Sztriben került sor és 
Farkas II. góljával 1:0 ará
nyú győzelmet arattak.

17 óra: Központ — IV- 
es üzem I-es akna, III-as 
üzem — IV-es üzem IV-es 
akna. Szabadnapos: Il-es 
üzem.
VI. forduló 1971. szept. 27.

16 óra: ÉDÜ — Kis.-Kut., 
IV-es üzem I-es akna —
III- as üzem.

17 óra: Szolgáltató —
Il-es üzem, IV-es üzem
IV- es akna — Kut.-Mélyf. 
Szabadnapos: Központ.
VII. forduló 1971. okt. 4.

15.30 óra: Kut.-Mélyf. — 
IV-es üzem I-es akna, III- 
as üzem — Központ.

16.30 óra: Il-es üzem — 
ÉDÜ, Kis.-Kut. — IV-es 
üzem IV-es akna. Szabad
napos: Szolgáltató U.
VIII. forduló 1971. okt. 11.

15.30 óra: Központ — 
Kut.-Mélyf., IV-es üzem I- 
es akna — Kis.-Kut.

16.30 óra: IV-es üzem 
IV-es akna — Il-es üzem, 
Szolgáltató — ÉDÜ. Sza
badnapos: III-as üzem.
IX. forduló 1971. okt. 18.

15.30 óra: Kis.-Kut. — 
Központ, Szolgáltató —IV- 
es üzem IV-es akna.

16.30 óra: Il-es üzem — 
IV-es üzem I-es akna, Kut.- 
Mélyf. — III-as üzem. 
Szabadnapos: ÉDÜ.

BÁNYÁSZNAPI PROGRAMUNK
Vállalatunk, üzemeink dolgozói az idei Bányász

napot is a hagyományos módon kívánják megünne
pelni. Az ünnepségre a vállalat és az üzemek vezető 
szervei részletes tervet készítettek. Ezek főbb pont
jait ismertetjük most olvasóinkkal.

A Bányásznap tiszteletére tömegsport szakosztá
lyunk a következő versenyeket rendezi:

ASZTALITENISZ EGYÉNI- ÉS CSAPAT- 
VERSENYEK
Augusztus 31-én 16 órai kezdettel

A munkásszálló A ép. IV. em. társalgójában férfi 
egyéni- és csapatverseny a bányaüzemek között. Üze
menként (IV-es üzem I-es akna, IV-es üzem IV-es 
akna, Il-es üzem és III-as üzem) három fő nevezhet 
be a helyszínen.

Szeptember 1-én 16 órai kezdettel
A munkásszálló A ép. IV. emeleti társalgójában női 
egyéni verseny.

ÉDÜ és Kísérleti-Kutató 
csapatai egy-egy alkalom
mal bizonyultak a legjob
baknak. Ezek után érthe
tő volt az a lázas készülő
dés — különösen a III-as 
és a IV-es üzem csapatai 
részéről —, amely meg
előzte a július 8-án sorra 
kerülő döntőfontosságú 
csapatversenyt. Mint meg
tudtuk több üzemben az 
illetékes szervek lehetővé 
tették a csapatok számára 
a fokozottabb felkészülést a 
siker érdekében. Ezen a 
versenyen ez meg is lát
szott, mint csapatban, mint 
egyéniben igen szoros ered
mények születtek, a kupa 
történetében ez egyedülál
ló eset. Nagy izgalom lett 
úrrá a lőtéren, amikor a
III-as és a IV-es üzem I. 
akna versenyzői lőttek. Ed
zők és vezetők egy-egy lö
vés után már számoltak, 
találgattak arra vonatko
zóan, hogy versenyzőiknek 
hány köregységet kell lő
ni, hogy a kupa végleges 
tulajdonosai lehessenek.

Nemcsak a lövészetben, 
de a számításban is a III- 
as üzemi csapat bizonyult 
a legjobbnak, 324 körrel 
megnyerték a csapatver-

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ
A Mecseki Ércbányászati Váll. 

dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 
Szerkesztő:

Ragoncsa János 
Szerkesztőség: 

Munkásszálló A épület I. 5. 
Telefon: 14-61 Vállalati: 147 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 15-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési dl) egy évre 12,-Ft 

MEGJELENIK 
KÉTHETENKÉNT 

MÉV Nyomda
Felelős vezető: Hangos Lajos

A „TAKARÓT VIET
NAMNAK”! akció kereté
ben vállalatunk üzemi és 
központi nőbizottságai 
25 021 forintot gyűjtöttek 
össze a dolgozók önkéntes 
adományaiból és a szak- 
szervezeti bizottságok költ
ségkereteiből. Egyes szocia
lista brigádok kollektív 
adománnyal járultak hoz
zá a gyűjtéshez. Az össze
gyűjtött összegből —amely 
kb. 100 darab takaró árá
nak felel meg — takarót, 
illetve fonalat fognak vá
sárolni.

AZ ABALIGETI Nem
zetközi Eszperantó találko
zón Nagy Ferenc vájár, 
szálló lakó és csoportja 
nagy sikerrel szerepelt a 
bábosok bemutatóján.

senyt és egyben a vándor
kupa örökös védői is let
tek az újabb győzelmük
kel. Második lett a IV-es 
üzem I. akna csapata 285 
körrel, mindössze egy kör
rel előzte meg az ÉDÜ 
együttesét. A verseny be
fejeztével és az eredmény- 
hirdetés után leírhatatlan 
volt a győztes csapat tag
jainak az öröme, s ezt 
mégcsak fokozta, hogy az 
egyéni versenyben is III- 
as üzemi siker született 
Csongrádi Ferencné szemé
lyében, aki 88 körrel győ
zött. A kupa történetében 
ezen a versenyen születtek 
a legszorosabb eredmé
nyek az egyéni versenyek 
folyamán: Máté Emilné
IV-es üzem I. akna 87 
(5x9), Túri Ilona szintén 
87 körrel (3x9) második, il
letve harmadik lett. A ne
gyedik helyet Lóka Gyulá- 
né (ÉDÜ) 84, Nagy Ágnes 
(IV-es üzem I. akna) 
ugyancsak 84 körrel az 
ötödik helyet szerezte meg. 
Csapatban és egyéniben 
örvendetes ez a javulás és 
eredményesség, ez most an
nál is fontosabb, mivel ok
tóberben a MÉV rendezé
sében kerül sor az orszá
gos női lövészcsapatok ver
senyére a Il-es üzemben.

Ezzel befejeződött egy 
nagyszerű versenysorozat, 
amely a szórakozáson kí
vül versenylehetőséget is 
biztosított e sportág ked
velőinek.

A kupaversenyek továb
bi ápolója és irányítója 

j jövőben a tömegsport bi
zottság lesz, 1972-ben kí
vánja beindítani az „Érc
bányász Kupa” versenyso- 

j rozatot azzal a céllal, hogy 
I továbbra is lehetőséget 
biztosítson az üzemi lö
vészcsapatok fejlődésére, s 
az egyéni eredmények ja
vítására.

Gratulálunk a jubileumi 
kupa versenyében győztes 
III-as üzem csapatának, 
továbbá a küzdelmekben 
résztvevő valamennyi ver
senyzőnek.

K. M.

HÍREK
A VÉGREHAJTOTT bér- 

fejlesztés és a helyesen al
kalmazott anyagi ösztön
zés következtében a mun
kások átlagkereste 1971. 
első félévében 7,2 százalék
kal volt magasabb, mint 
az előző év hasonló idő
szakában.

JÜL1US 29-én tartották 
meg a III. sz. Bányaüzem
ben a szocialista brigádve
zetők és patronálók szoká
sos értekezletét, melyen a 
mozgalom időszerű, üzemi 
vonatkozású problémáit 
beszélték meg. Németh 
Lajos főmérnök elvtárs az 
üzemi versenyértékelő bi
zottság elnöke értékelte a

LÖVÉSZ-VERSENYEK 
Szeptember 2-án 14 órai kezdettel

A III-as üzem lőterén a férfiak részére.
Szeptember 3-án 14 órai kezdettel

A III-as üzem lőterén a nők részére.
Szeptember 3-án

Fúvószenekarunk köszönti bányaüzemeinkben a le- és 
felszálló dolgozókat, valamint az ÉDÜ és a Szolgál
tató Üzem dolgozóit.

14 órai kezdettel „
Üzemi ünnepségek.

16 órai kezdettel
A vállalat központi tanácstermében vállalati ünnep
ség.

19 órai kezdettel
A munkásszálló zsebszínpadán a Pécsi Nemzeti Szín
ház művészei vidám műsort adnak a munkásszálló 
lakóinak.

Szeptember 4-én
10—20 óráig a Ságvári nagytermében nagyszabású 
hidegkonyhai, cukrászipari készítmények, valamint 
hűsítő- és szeszesitalok bemutatója, kóstolóval egy
bekötve. Közben vidám, hangulatos műsor, belépés 
díjtalan.

15 órai kezdettel
Az Ércbányász sporttelepen labdarúgó villámtorna.
III- as üzem — IV-es üzem IV-es akna,
IV- es üzem I-es akna — Il-es üzem

16.15 órai kezdettel 
A labdarúgó villámtorna döntője

Szeptember 5-én »
6 órától

Fúvószenekarunk zenés ébresztőt ad a kővágószőllösi 
és az újmecsekaljai lakótelepen, valamint a Jókai 
M. utcában.

10—20 óráig
A Ságvári nagytermében nagyszabású hidegkonyhai, 
cukrászipari készítmények, valamint hűsítő- és sze
szesitalok bemutatója, kóstolóval egybekötve. Közben 
vidám, hangulatos műsor, belépés díjtalan.

Egésznapos űszóverseny
8 órától a Balokány fürdőben az Ércbányász úszó- 
szakosztály rendezésében, amelyen meghívott ver
senyzők is résztvesznek. A tömegsport bizottság nem 
hivatásos úszók számára is rendez versenyeket és a 
helyezettek értékes jutalomban részesülnek.

15—18 óráig
Gyermekrajz verseny a Ságvári Művelődési Ház 
előtti téren. Résztvehet minden 7—14 éves gyermek. 
A rajzok témája a bányász élete és munkája. Jelent
kezés a helyszínen. Értékelés és a díjak átadása 18 
órakor a Ságvári Művelődési Ház 4-es termében.

15 órai kezdettel
NB II. bajnoki labdarúgó mérkőzés az Ércbányász 
sporttelepen.
Pécsi Ércbányász — Bakonyi Vegyész ötödik labda
rúgó mérkőzés.

brigádmozgalom tapaszta
latait, s beszélt a számsze
rű fejlődésről.

AZ ÉRCDÚSÍTÓ Üzem 
„Béke” szocialista brigád
jából eddig 20 fő jelent
kezett a Vadászati Világ- 
kiállítás kollektív meglá
togatására. Jelentkezőket 
még elfogadnak a munkás- 
szálló gondnokságán.

A DOLGOZÓK iskolája 
az 1971/72-es tanévben is 
a munkásszállón tartja 
konzultációs óráit. A kon
zultációk szabadszombato
kon vannak tartva. Jelent
kezni lehet a Művelődési 
Ház és a munkásszálló 
gondnokságán.

A SÁGVÁRI Művelődési 
Ház a vállalati nőbizott
sággal közösen női klubot 
szervezett a dolgozó nőket 
érdeklő gazdag program
mal.

VALAMELYEST csök
kent a fluktuáció vállala
tunknál. Az első félévben 
841 munkást vettünk fel, 
a kilépettek száma 877 fő 
volt. Mivel a kilépések 
száma magasabb volt a 
felvételnél, a vállalati át' 
laglétszám is csökkent.

SZERKESZTŐI
ÜZENET

Következő munkaérte
kezletünket augusztus 17- 
én 14.30 órakor tartjuk a 
szokott helyen.


